Uncover Your Authentic Self

Through Shadow Work

A Workbook to Identify Your Triggers and Transcend Trauma. Embrace Your Hidden Side, Develop Self-Love, and Become Your Best Self

Kristina Rosen

© Copyright 2023 - All rights reserved.

The content contained within this book may not be reproduced, duplicated or transmitted without direct written permission from the author or the publisher.

Under no circumstances will any blame or legal responsibility be held against the publisher, or author, for any damages, reparation, or monetary loss due to the information contained within this book, either directly or indirectly.

Legal Notice:

This book is copyright protected. It is only for personal use. You cannot amend, distribute, sell, use, quote or paraphrase any part, or the content within this book, without the consent of the author or publisher.

Disclaimer Notice:

Please note the information contained within this document is for educational and entertainment purposes only. All effort has been executed to present accurate, up-to-date, reliable, and complete information. No warranties of any kind are declared or implied. Readers acknowledge that the author is not engaged in the rendering of legal, financial, medical or professional advice. The content within this book has been derived from various sources. If professional assistance is required, the services of a competent or licensed professional should be sought.

By reading this document, the reader agrees that under no circumstances is the author responsible for any losses, direct or indirect, that are incurred as a result of the use of the information contained within this document, including, but not limited to, errors, omissions, or inaccuracies.

To my daughter, who showed me true innocence and authenticity, who was unafraid to say no and didn't care about how her hair looked, who taught me to love in a way I didn’t know how and made me determined to love myself, be authentic and become the best version of myself.

To my mother for her unwavering sacrifice and allowing me the time and space to heal and grow.

To my sister, my forever supporter, encouragement and lifelong love.

To my father for his unwavering support and encouragement and his presence.

This work, my life and successes are all possible because of you.

And,

To you, courageous reader, for having the courage and curiosity to look within and uncover your true self.

Contents

Introduction

Commit to Your Future Self

Chapter 1: The Art of Shadow Work

The Art

The Method

Concepts You Need to Know Before We Get Started

The Material

Our Shadow Work Journey Starts Here

Your Recommitment Ritual

Chapter 2: Your Current Conscious Self

The Three Levels of the Mind

A Look at Our Self-Conscious Emotions

Emotional Validation

Exploring Your Current Conscious self

Questions on the Conscious Self

Chapter 3: Meet Your Shadow—Your Unconscious Self

The Shadow and Its Archetypes

Where Jung's Archetypes Came From

Discovering Our Shadow Triggers

What Happens When You Ignore or Suppress Your Shadow?

Coming Face-To-Face With Your Shadow

Give Others the Courage toFace Their Shadows

Chapter 4: Navigating Through a Sea of Thoughts

It’s Energy

Our Thoughts and Energy

Regulate and Change Our Thoughts to Transform Our Lives?

Recalibrating Your Mind

The Power of Journaling

Manifest Your Thoughts

Perform Your Recommitment Ritual

Chapter 5: Integrating the Conscious and Unconscious Self

Consequences of Hiding Your True Nature

Strategies for Finding and Becoming Your Most Authentic Self

Moving Away From the Past Self

Creating a Mindful Difference

Perform Your Recommitment Ritual

Chapter 6: The Real You

Emotional Acceptance

Self-Acceptance and Self-Love

Taking Action

What Is Self-Care?

Your Journey Towards Self-Acceptance & Self-Love

Help Others Bring a Light to their Internal Shadows

Conclusion: Shadow Work is a Journey

The Author

References

Introduction

The most intense conflicts, if overcome, leave behind a sense of security and calm that is not easily disturbed.

–Carl Jung

Do you find yourself entangled in an endless loop of self-sabotaging behavior?

Do you feel… troubled?

Unhappy?

Something feels out of place… but you just can’t seem to put a finger on what it might be.

It might be our inner spirit that needs healing. Our inner voice needs nurturing, and our shadow seeks to be acknowledged.

In a high-tech, fast-paced world such as today, it has become customary to rely on the views of others; their verdict becomes our way of thinking, behaving, and soon, our way of being. We unknowingly start relying on others to shape our journey instead of allowing them to help us grow. We try to replicate what they did to achieve that great success when we don’t even take the time to define it for ourselves. Often, when it’s too late, we realize we don’t know who we are anymore.

We find ourselves in a constant state of reaction or defensiveness. We project our wounds onto the ones we care about and then resent ourselves later. Our emotions run high; we experience a rush of frustration, anger, and disgust at our unwanted character traits because we don’t know why we feel this way.

Soon we will face a new dilemma—social anxiety. Our inner critics become too loud to be silent, and we can barely see a glimpse of who we truly are when we behold the hurt and falsehoods we tell ourselves. As a new day emerges, we reach for our masks. Which one will we layer on today? The one our social circle approves, or the one our loved ones adore?

Perhaps you’re okay with the person you choose to show to certain people every day. But do they get to see the whole of you, or does your past loom around every corner? We sometimes struggle to let go of our past selves, the person we no longer wish to be or be associated with. We just can’t seem to detach from what was—this could lead us down several spirals of harmful and unwanted behavior, such as drinking, drug use, and compulsive sex.

Now the question comes: What if you don’t fear the past? What if you just need guidance on loving the unlovable parts? No one is an all-knowing and all-accepting guru of self-love and self-compassion—we get there through the lessons we learn, the mistakes we make, and the challenges we overcome (even the minor ones). If we don’t take a moment to reflect on our journey, we tend to see ourselves in a different and often ominous light. We lose focus on our true selves and venture into self-doubt that turns into self-criticism, unhealthy addictions, and that unending cycle of anxiety that is always filled with more what-ifs than anything else.

Life isn’t full of rainbows and sunshine, but it doesn’t have to be a minefield, either.

The key to understanding yourself is to stop looking for answers outside and move your focus inward.

We all have different versions of ourselves, shades that we mostly keep hidden, afraid that they might reveal something inappropriate about our personalities… only to feel more suffocated and shackled.

That ends today.

If you are ready to commit yourself to practicing tested methods that have been praised for decades by the countless people they have helped, your life will be transformed in unimaginable ways.

So, what is, Uncover Your Authentic Self Through Shadow Work?

It's a welcoming guidebook that gives you enlightening information about your various selves. The strength of this book lies in the fact that it provides a realistic perspective on dealing with your difficulties in self-recognition and gives helpful solutions that go beyond pampered self-talk.

What will you learn inside?

● Critical insights into the art of Shadow Work.

● Helpful strategies to practice Shadow Work to overcome past trauma and step into a new life.

● Workbook exercises are filled with valuable prompts and techniques for healing your trigger points and identifying and embracing your most authentic self.

It’s time to heal your past wounds, detach from your false self, and work toward finding what makes you exceptional.

You don’t have to endlessly scroll through personal blogs and health websites to find the answer. Or endlessly scroll through Instagram or Tik Tok feeds to distract yourself, pass the time, or numb the pain. The truth is, you could always start over at any given moment. You just needed guidance on where to start and how to keep going. There is no particular rule… no quick fix. It’s just you and me from here on out. You get to decide the terms from now on.

I have had times of consistency with my meditation practice over the last five years, but I would unknowingly fall out of the habit. Despite this, I always remembered how enlightened and grounded I felt while practicing meditation consistently. Whenever circumstances felt difficult, I would write about my experience—I soon discovered that writing in a diary was my way of getting it out and letting go. I was aware that both of these approaches were beneficial. Still, it wasn't until I learned about Shadow Work that I gained true insight into my traumatic experiences and the motivations that triggered them. I could finally take a systematic approach to effect transformation and healing that would be long-lasting.

I am an ordinary person, just like you, who went through traumatic events that changed my life. It became part of my journey, and I no longer regretted, rejected, or felt ashamed. My life experiences and the discovery of Shadow Work compelled me to delve deep to transcend and thread my darkness into my personality.

My name is Kristina Rosen, and I’ll be here every step of the way.

Commit to Your Future Self

How can I help you guide, nurture, and embrace your inner voice?

I only need your undivided commitment if you truly want to become your most authentic self. You must decide to commit to the process entirely and not look back—this is your top priority going forward.

You are here to discover your authentic self and embrace the journey, regardless of the obstacles you face or the challenges ahead.

This workbook is meant to help you uncover false truths, discover why you feel the way you do, and learn how to escape the self-doubt cycle. Yes! This is a daily process—we fail, learn, and become better people as we grow from our mistakes.

This workbook is where we will actively seek out self-loving ideas and all the unique ways you can admire yourself. You will be there for yourself, giving hugs and accepting yourself just as you are, regardless of whether you are sad, joyful, or terrified.

If you put in the effort today, your future confident self will thank you for facing the struggles that the past versions of you were too fragile even to try.

Know that you are strong.

You are capable.

And the fact that you’ve read this far means that you are ready.

This is where you commit to giving it your all:

I, the undersigned, now pledge to use this book as a medium for introspective growth and spiritual wholeness on my part. As I continue to develop my capacity for Self-Awareness and Self-Acceptance, I will see remarkable results.

Since undergoing a shift might be an uncomfortable experience, I welcome the opportunity to grow.

I intend to read these commitments daily during this guide and refer back to them as often as I need to.

Here are your commitments:

● I am the one who is accountable for my feelings, actions, and perspective.

● Whenever I dwell on the past or worry about the future, I will become aware of this tendency and shift my focus back to the present moment.

● I am going to be more aware of my tendency to pass judgment on others and myself.

● I will become aware of the times I criticize, complain, or gossip about others in an attempt to change or control them.

● I intend to be mindful of the things I focus on and the sources of my motivation.

● When I begin to defend myself and insist on a new perspective, I will be aware of it.

● I commit to living by the principles of understanding, acceptance, and thankfulness.

● I have decided to embrace a life of trust, surrender, and forgiveness.

● I am devoted to my overall happiness and well-being.

● Freedom is something I choose to have in my life.

● I've made the conscious decision to take care of my mental health.

● When I follow my heart and do what makes me happy, I get to be the driving source of inspiration in my life.

● I believe in the existence of a higher power, or God, and I commit to cultivating a daily relationship with this power.

● I commit to meditating upon this truth of my essence every day for at least fifteen minutes, to asking myself consistently what it is that I need, and to love myself unconditionally.

Signature:______________ Date: ___________________

If you would like a tangible way to remind yourself of the commitments you have made toward your Shadow Work, I have a suggestion for you. You can visit my website, https://www.uncoverself.com/resources, where you can download a printable copy of your commitment letter. I encourage you to print it out and place it somewhere you will see it daily, such as on your wall, desk or bathroom mirror. This gentle reminder can help you stay accountable to yourself and remain committed to the important inner work you have embarked upon.

Chapter 1

The Art of Shadow Work

Since the beginning of time, the world has demonstrated that many entities possess their own opposite. There are highs and there are lows, peaks, and valleys, causes and effects. And where there's light, there's also darkness. We learn to appreciate both the gray and the dark sides of life by learning how to conduct Shadow Work.

In truth, we cast a shadow over our experiences as we grow up, hoping for a better future. We've reached a stage in our evolution when we dread the shadowy parts of ourselves so much that they begin to rule us. By confronting and integrating both the light and dark aspects of ourselves, we begin to see how two seemingly opposing halves can come together to form a complete and authentic whole.

There are three parts to this chapter: The first part explains what Shadow Work is and how it works. The second part briefly overviews the methods and techniques used to do Shadow Work. The third part lists the tools and other things that may be needed to do Shadow Work.

The Art

We all have things about ourselves that we're proud of and other parts that we need clarification on. We conceal some of these characteristics from the public eye because they may irritate or embarrass us. Your Shadow Self is made up of these parts and wants to be heard.

Sometimes, it's hard for us to accept our shadow selves. People often try to hide their darker parts, so they don't have to deal with them. The shadow is still there, but it gets pushed away and forgotten.

Our dark side is our shadow. Darkness doesn't mean evil. It means not yet lit up.

Carl Jung, a well-known Swiss psychiatrist, brought the idea of the shadow to the western world. What he saw as a pattern was the mention of a dark entity that lives in our unconscious minds. Jung concluded that the entirety of our conscious mind's hidden components makes up the “shadow side.” Our guilt, worries, and traumas, as well as our divine soul, breathtaking beauty, and undiscovered skills, have all been severed from who we believe ourselves to be.

However, suppressing your shadow can be dangerous. Most of the time, the shadow shows up as our triggers, which are emotional responses we haven't fully dealt with but that come to the surface when the time is right (or wrong).

The most recent research in psychotherapy showed that we are born with many parts besides our “self,” which is the core of who we are. Have you ever had conflicting desires inside of you when one half wants one thing and the other?

These components support us in living courageously, compassionately, deeply connected, and lovingly.

These aspects of our mind always want what is best for us, but when they start bearing the weight of the past because of traumatic occurrences, issues arise. So long as you dare to gaze at them again, they will use their shadow side to manipulate you.

This is why there is such a thing as Shadow Work. Integrating and accepting all of who you are is the goal of Shadow Work, which will allow you to move through life with greater ease and authenticity.

How Does a Shadow Come To Be?

We can all imagine that children are born knowing how to enjoy the magic of life. They are naturally curious, spontaneous, brave, and kind because that is how people are.

As those children move through life's experiences, the Shadow Self is born for reasons such as:

● Having been hurt and attacked.

● Misunderstood feelings.

● The death of a family member.

● Relationship trauma, hurtful break-ups, or divorce.

● Verbal, physical, sexual, or emotional abuse.

● Mother-to-child womb trauma.

● Neglect or abandonment.

● Trauma from the past that hasn't been dealt with.

These defining moments don't necessarily need to be painful to leave an imprint on a child's brain, although tragedy is often the most potent trigger.

Perhaps we were gutsy, lively, impulsive, or goofy in first grade, and our teacher decided to chastise us in front of the class and had us sit down. This is just one example of how our good traits are accepted while bad traits are rejected; in the process, our environment punished us for expressing some elements of ourselves when we were young.

How Can I Tell if My Shadow Is Mine?

Even though you are behaving from a supposedly hidden part of your mind, your shadow nonetheless manifests itself in the form of unwelcome characteristics such as the following:

● Low self-esteem.

● Self-loathing.

● Anxiety.

● Mechanisms of self-defense, such as having explosive emotions, being too critical, or engaging in narcissistic behaviors.

● Self-sabotage.

● Eating disorders.

● Difficulty with being vulnerable.

● Lack of interest and sadness.

We often reject our dark side as a way to deal with it. However, we frequently need a more comprehensive understanding of the projection's role at this stage.

The term “projection” refers to a process in psychology that describes the act of assessing or being activated by the personality qualities of others that you unconsciously perceive inside yourself. Keep an eye out for your triggers since this is the most straightforward method of determining whether or not you are projecting.

For instance, if you condemn someone who gets upset when others disagree with them, there's a reasonable probability that a portion of you has been stuffing down feelings of suppressed rage.

Everything we keep buried inside ourselves, we put on others.

For instance, if you get annoyed when someone is disrespectful to you, it’s likely that you haven't accepted responsibility for your rudeness. This does not imply that they are not being impolite to you. But you wouldn't mind someone else being rude as much if the rudeness trait wasn't present in your Shadow Self. This process doesn't involve conscious thought. Our projections are not something we are conscious of.

Because of this, we must determine whether our shadow belongs to us.

What Does Shadow Work Mean?

Shadow work brings to light the elements of yourself that you have relegated to the recesses of your subconscious to facilitate your recovery process. Imagine going down into the basement, turning on the lights, and finding no terrible monster to be afraid of the entire time you were there.

The basement represents the aspect of your mind that is now unconscious. Can you even fathom how freeing it would be to be able to wander freely across the entirety of your home?

The term “dark side” is sometimes used to refer to aspects of one's personality that one finds problematic. Working with your darkness, however, guarantees that you will also discover shining qualities inside yourself.

Everyone has the potential to learn how to conduct Shadow Work, even though it might initially appear to be complicated or scary. Working through traumatic situations is easier with the assistance of a trained expert, but you may still begin laying the groundwork to connect with your complete self on your own.

Working on yourself this way will help you develop and mature faster and bring a sense of inner honesty and purity. And that is precisely the point of doing Shadow Work.

Benefits of Shadow Work

Shadow work gives you the skills to put more love into things you've been ashamed of, didn't want, or even found disgusting. Everything about you is welcome; you have nothing to fear because it's still you.

You can use Shadow Work to improve many different parts of your life.

Here are some of the many positive outcomes that can occur when Shadow Work is incorporated into the self-care routines listed below (Wool, 2022):

Build Up Your Confidence and Sense of Self-Worth

You can do so with greater assurance when you reveal yourself in all your imperfect glory, flaws and all.

There is no longer any hidden self-doubt about aspects of yourself that you dislike or even despise. This means that you can move toward your goals with more confidence.

The characteristics that reside in our shadows are valuable components of our personalities. Bringing your vulnerabilities into the open helps you understand them and, if necessary, gain control over them if they are weaknesses. The worst thing about our shadow is when we don't even know it's there.

Develop Your Creativity

Your shadow doesn't just hide things people think are bad about you. It can also conceal wonderful aspects of your personality, such as your creative potential.

When you accept your shadow, you can get in touch with your creative side. Instead of trying to hide your darker side, you can fully embrace all the unique ways it shows itself.

Get Along Better With Other People

You can only love and accept others as much as you love and accept yourself.

When you learn to control your assumptions, you can see people as they really are. You no longer see in their projections the aspect of yourself that you despise; instead, you simply see people.

Because of this, you can get closer to them.

Practice Self-Acceptance

When you embrace your shadow, you can overcome any subconscious self-hatred you may be experiencing. But you can only do that once you learn to welcome that aspect of yourself and become more self-aware.

Acknowledging and having compassion for every facet of yourself are required to accept and embrace your shadow fully. It won't come easily and naturally all the time. But when you start Shadow Work, you open the door to getting there.

Recognize and Develop Your Hidden Abilities

Shadow work can reveal the “gold in your shadow bag”—your inner strengths and resources that you didn't realize you had.

Some people may worry that the darkness in their shadow is too much for them to handle. But most of the time, this golden shadow dominates the space. It just hadn't had a chance to grow before.

Shadow work can entice this part of you to come out of hiding as well as let you do everything you're capable of.

Get Healthier All-Around

Trying to hide your shadow can cause a lot of trouble. You might not realize that these problems come from a part of you that you've been hiding until you're ready to confront that shadow.

By beginning at the source, Shadow Work can assist you in taking charge of your journey toward wellness. Instead of focusing on specific health problems, such as anxiety or bad relationships, Shadow Work focuses on what causes them.

Have More Compassion for Other People

Shadow work can help you stop projecting onto others when you're with them. People's personality traits and habits are less likely to bother you.

The result may be a softer heart and greater empathy for others. You've reached a point where you can't look at other people and see your faults reflected in them. You can instead consider them complete human beings, each with their own set of challenges they must overcome.

Achieve a Higher Level of Clarity

Shadow work helps you see how your thoughts, feelings, and emotions make you act the way you do. When you know this, you can be more transparent and genuine when you show up.

Things to Remember as You Explore Your Shadow

Shadow work involves bringing the unconscious to light and normalizing what may be deemed as inappropriate behavior. That's the only thing you want to do.

Integration is the desired outcome of Shadow Work. When the unconscious is brought together, it leads to complete awareness. Working with your shadow is a fundamental aspect of your identity.

The objective is to illuminate your shadow or to cast a light on it. Your shadow becomes smaller the more you cast light on it.

Here are some things to remember when you start working with shadows:

Center Yourself

This is the first and most crucial step before beginning any kind of shadow job. But rarely does literature talk about working with shadows. Understanding your Shadow Self will only produce helpful information when you take your focus from yourself.

A shadow is a group of different parts of yourself that are hidden. The best way to learn about these parts is from your “center.” If you blend with one of these parts, it will take over the process, and you'll be critical, judgmental, or lost (Jeffrey, 2014). This will make it harder for you to work with your shadow. Getting to a place of peace, clarity, and neutrality is essential before engaging with your shadow.

You should strive to be in the center of your being. If you’re unsure of what exactly this means, don’t worry; we’ll get into that at a later stage and explain the methods you can use to center yourself (meditation and mindfulness are at the top of that list!).

Think Back on Your Childhood

Did I have total acceptance as a child? Most of the time, how did I feel? What did my people expect of me, and how did they judge my actions and feelings?

Often, the shadow comes from your childhood.

Those things you did that got you in trouble made you have some kind of dark side. These questions will help you discover the answers, and those answers will help you recognize your shadow selves.

Pay Attention to Your Shadow

Just like we can't see in the dark, we don't notice the shadow. You have to make the conscious decision to look in a specific direction to notice anything. Once you see the parts of yourself you don't like, think about them.

How do you feel about them? The key to overcoming the dark side is to accept its existence and find a way to live with it. If it's good, return to it and get your power back. The process of being conscious is comparable to suddenly being able to notice something lit by the light. Developing an awareness of your shadow is another crucial stage in conducting Shadow Work.

In other words, bring it out into the open.

Don’t Put the Shadow Down

Don't shame or blame your Shadow Self once you know about it. Instead, shower it with your care and affection.

Your shadow was made when you didn't accept yourself or rejected yourself. Fighting the shadow with greater hostility won't solve anything. Because the shadow is a part of you, it deserves unconditional affection.

Learn to appreciate your shadow for what it is.

Make Use of Your Triggers

The presence of triggers serves as both a message and an encouragement to dive more deeply into unconscious things. The things that happen to you that make you feel very sad or angry are the messengers. When you name triggers as such, they change and have less of an effect on you. It's a way to detach yourself from your feelings so you can watch them instead of experiencing them.

Triggers are reminders of deep wounds that haven't been healed. They come to show you things that have been hidden from you.

Don’t Judge What You See

One of the worst things you can do when working with shadows is to judge them as soon as you see them. Allowing the critical voice within to surface and pass judgment on the shadow is a form of rejection that will strengthen the shadow further.

Acknowledge and watch your shadow without passing judgment. Look at it to understand it, then try to fit it into your life.

Work in the shadows is the most advanced type of light work that can be accomplished.

Learn to Be Kind to Yourself

Developing an unconditional friendship with oneself is beneficial before getting to know your shadow. It's called Maitri in Buddhism—without kindness and self-compassion, it's hard to look at the darker parts of ourselves, and when you're hard on yourself for making mistakes, it's harder to face your shadow (Jeffrey, 2014).

If you're used to feeling ashamed or guilty, you need to learn to transform these feelings into friendship, acceptance, and understanding to move past them. Start by recognizing that you are a person. Always remember that everyone has a shadow, and we are all in this together.

Focusing on my heart makes it easier to connect with myself. Take a deep breath and pay attention to your heart. Exhale and say “thank you” to your heart.

Work on Being Aware of Yourself

To see the shadow, you must be self-reflective, which means you can look at your actions, thoughts, and feelings.

Mindfulness meditation can help us develop nonjudgmental awareness, which is the capability to stay within the present moment without using your inner critic or other ways of judging (Jeffrey, 2014).

Shadow work is preceded by self-awareness and self-reflection because they enable us to objectively monitor and assess our moods and emotional responses.

Be Bravely Honest With Yourself

Shadow work requires that you be honest with yourself and have integrity. It's easy to say that we have these qualities, but to be truly honest with ourselves, we have to be willing to see the “bad” parts of our behavior and personalities.

The ego spends a lot of energy suppressing your disowned portions since it is frequently uncomfortable to face them. It might be challenging to acknowledge and embrace your “bad” aspects, insecurities and selfishness.

It takes courage to look honestly at your thoughts, actions, dark thoughts, and feelings.

Since these direct encounters with your shadow aid in healing mental wounds, the benefits outweigh the discomfort. This brave action further unleashes your creative potential, creating new avenues for psychological growth.

Write Down What You Find

Some elements that we dislike prefer to remain hidden.

Like how a dream is hard to remember right after you wake up, our unloved parts can be hard to remember. A solution is to keep a journal or writing notebook in which you can chronicle your personal growth.

Writing down your discoveries and returning them later helps you remember them.

Shadow Work Brings Peace

It can be hard to face our flaws.

But we heal when we face hard feelings like anger, fear, and shame and don’t try to avoid them or act on them.

We take back control when we notice our repeated negative thoughts, think about how we judge others, and look for the good in our problems. No longer can repressed feelings and old stories take over our lives.

As we grow, we learn to embrace who we are and experience a complete delight.

We regain the strength to bless our loved ones and dreams.

And that, dear reader, is freedom, the greatest gift of all.

The Method

It is likely that some of us have engaged in some of the methods of Shadow Work without calling it that. It is becoming more well-known as people continue to explore and integrate their unconscious selves, and it can be practiced consciously or unconsciously.

A person must first be open to looking into their darkness, even if doing so causes them to feel anxious or uneasy. There are many ways one can uncover the shadow; the methods include meditation, journaling, visualization, forgiveness, mindfulness, acceptance, reframing, a gratitude routine, and structure.

The following are examples of methods you can use to do Shadow Work:

● Dream analysis: Jung highly valued dream interpretation to explore one's unconscious and hidden sides. One way to discover what parts of one's mind one often overlooks is to keep a dream journal and search for recurring themes or symbols.

● Journaling: Keeping a journal allows a person to search for recurring themes and patterns in their thoughts and wants, which can be helpful when trying to gain insight into their subconscious. When journaling, you can respond to questions, share your experiences, or just ramble.

● Psychoanalysis: Jung believed psychoanalysis was the most effective method for delving into one's subconscious or Shadow Self. An analyst assists a patient in psychoanalysis by interpreting dream archetypes, symbols in the patient's unconscious mind, and the genuine reasons that underlie the patient's behavior.

Though you may be able to do shadow work on your own, it is not always advisable or possible. Depending on your life experiences, trauma, and other experiences that significantly impact your mental health, you may need the help of a trained professional.

It’s also possible to work through our shadow selves with the help of therapy. There are two approaches to therapy: self-directed therapy and assisted therapy. Here we’ll have a look at art therapy.

Art Therapy

Art therapy is an effective method to assist in getting in touch with one's Shadow Self. It is a form of both assisted and self-directed therapy. To be experienced, felt, and verbally processed, art therapy brings unconscious imagery to the surface. Paintings, sketches, collages, movement, music, video, performance art, storytelling, visions, and digital media are all examples of creative arts treatments (Mosinski, 2011).

Through awareness and changing behaviors that do not ultimately advance their goals, therapists frequently work with individuals to assist them in transforming their emotional pain (the shadow) into well-being (freedom).

When patients relate traumatic memories with their therapists during therapy, the therapist runs into the shadows. The individual and therapist establish a secure connection to address the shadow. Working with the shadow can be quite challenging due to its resistance. However, the results of self-examination and addressing one's past can give one a sense of freedom to effect change and use the abundance of energy trapped in shadow.

Techniques

During art therapy, patients are encouraged to express themselves creatively to uncover previously unrecognized avenues of self-exploration, which can lead to deeper self-awareness and healthier coping mechanisms.

Art can help people explore their feelings, become more self-aware, deal with stress, boost their self-esteem, and improve their social skills.

Individuals are encouraged to reflect on their artistic process and the emotions evoked by their finished works. People might explore underlying themes and conflicts in their ideas, feelings, and actions by investigating their work and looking for clues in those areas.

The Benefits

A 2016 study in the Journal of the American Art Therapy Association found that engaging in creative activities for as little as an hour per week had good effects on mental health and reduced stress levels, independent of the participant's prior artistic training or ability (Cherry, 2022).

An art therapist might use drawing, painting, sculpture, or collage with clients of all ages.

Clients with anxiety, depression, PTSD, or other mental health disorders can benefit from creative expression because it allows them to process their experiences of trauma and other difficult emotions in a healthy way.

How to Get Started

There are methods to incorporate art therapy into your own life. As previously mentioned, art therapy can be self-directed or assisted. It can be used as creative self-expression; if you want your pieces interpreted or guidance akin to guided meditation, an art therapist can help you. Exercises based on art therapy can help you unwind, communicate your feelings, and discover renewed insights about yourself.

A great place to start is with the exercises listed below (Borges, 2020):

1. Create a Safe Space

Whatever that term means to you, construct or create a tangible representation of a safe zone or a sanctuary. Think about things that make you feel secure and comfortable, such as your physical limits and emotional requirements. Use three-dimensional materials such as cloth, cardboard, wire, and wood to create as much of a tangible presence in the room as possible. If you don't have the tools to do anything like that, you could always draw something or compile a Pinterest board with images you like.

Art therapy activities go beyond creation; it is crucial to reflect during and after the activity.

When you create something, what happens to your body?

What makes you think those particular colors, fabrics, and symbols will keep you safe?

Against what dangers does your sanctuary protect you?

2. Color-Code an Emotion Wheel

It might be challenging to pin down the precise feelings we're experiencing, even when feeling a wide range of them. An emotion wheel is a good introductory activity for anybody who desires to be more conscious of their feelings.

To begin the practice, draw a circle and cut it into eight pieces, much like a pie. Then, write down one emotion in each of the eight categories: grief, calmness, anger, hope, frustration, shock, happiness, or fear. Lastly, choose a hue that corresponds with that mood and fill it in with any materials you have.

Which emotions did you record first?

What emotions are you experiencing right now?

Did you use the same hue for any two of your emotions? What does this mean to you if you did?

On your feeling wheel, are there more happy or negative feelings?

3. Create Artwork in Response

You probably have a poem, lyric, prose piece, or quote that has some meaning. Pick one and base your artistic endeavors on it.

You can respond to it in whatever way feels appropriate, whether by doing pencil sketches, using pastels or colored pencils to color, or pulling out some paint or clay—making your emotional reaction tangible by putting words to it.

What memories do the words evoke in you?

How are you feeling while making the art?

What are you attempting to record?

4. Encounter Craftivism

Craftivism is a therapeutic practice; working slowly through a craft enables us to take time and reflect on what is important to us.

Start small by making something like a little cushion out of two pieces of felt, some filler, and your choice of hand-stitched inscription.

What is important to you? Consider your values when you select your words.

How can you now express what is important to you? Write it down.

5. Draw Ideas From a Stroll in Nature

Take a stroll and gather anything that catches your attention. That can include pebbles, pine cones, sticks, or leaves. Use your materials to build a sculpture when you get home, focusing on your senses.

What is the texture of each material?

Why did you choose it?

Express Your Emotions

Using the blank space below, give yourself permission to express any dark emotions, current state of mind, or feelings that you've been holding onto. It doesn't matter how you choose to do it - whether it's through drawing, painting, scribbling across the page, or coloring. Just let your hand guide you, even if you do not consider yourself to be artistic. Do your best to be authentic and non-judgmental towards yourself. Remember, it doesn't need to be pretty or perfect, this space is yours. After you're done, take a moment to thank yourself for allowing yourself to be vulnerable and authentic.

Coloring exercises are another wonderful way to engage in art therapy as part of Shadow Work. As you color, allow yourself to focus on the present moment and let go of any negative thoughts or distractions. This can help you access a meditative state where you can explore your shadow in a safe and controlled way. Coloring also activates the creative side of your brain, which can help you process your emotions and gain new insights into your inner world. So go ahead and try some of the coloring exercises provided below. Allow yourself to get lost in the process and see what comes up for you. You may be surprised at what you discover. Remember to write down anything that comes up for you after this exercise.

You can find and engage in more coloring activities at the link provided below to help you express your emotions.

Link https://www.uncoverself.com/resources

Concepts You Need to Know Before We Get Started

What is a trigger?

A person might be triggered when exposed to upsetting content, such as graphic depictions of violence or discussions of suicides, in the news or social settings (Cuncic, 2018). But being triggered is different from being uncomfortable.

When you feel triggered, it's not just because something bothers you. Some people who have experienced trauma in the past might have a reoccurring reaction to anything that brings up memories of that incident.

It's important to think about how people with mental disorders or traumatic past/current experiences can react to difficult situations, as some people are better able to handle adversity than others.

Triggers are different for everyone and can come from inside or outside the person. Here are some things that could be thought of as triggers.

Internal Triggers

A person's actions can set off an internal trigger. It could be a memory, a feeling, or a physical sensation.

If you're working out and you feel your heart racing, you could associate that feeling with fleeing from an abusive spouse. Some other common internal causes are (Cuncic, 2018):

● Anger.

● Anxiety.

● Sensing a lack of control or power because of feeling overwhelmed, exposed, or abandoned.

● Loneliness.

● Muscle tension.

● Memories of painful past experiences.

● Pain.

● Sadness.

External Triggers

These are things that happen in the person's surroundings. They can be a particular person, place, or event. What seems like an everyday event or a minor problem to some might be a trigger for someone else.

For instance, a person with a history of trauma could be set off by:

● A movie, TV show, or news story that makes them think of the event.

● Someone involved in the event.

● Getting into a fight with a friend, partner, or spouse.

● A specific time during the day.

● Certain sounds or smells that remind you of the experience.

● Changing a relationship or breaking up with someone.

● Important dates, like holidays or anniversaries.

● Visiting a place that brings back memories.

Trauma

The term “trauma” describes the emotional and psychological fallout of a harrowing experience, which might include things like disbelief, numbing, and physical and behavioral modifications.

Trauma is something that you see as dangerous or life-threatening. Long-term, trauma can affect your psychological, physiological, emotional, social, and spiritual health. It is usually caused by things like being attacked physically or sexually, being in a violent situation, infidelity, a breakup, divorce or being in an accident. But it can also result from repeated experiences, like emotional abuse, being ignored as a child or a situation that triggers high levels of negative or uncomfortable emotions.

A traumatic experience does not always leave a permanent mark on everyone who goes through it. Approximately 20% of persons who go through a traumatic incident will acquire PTSD, and many more may still be experiencing subthreshold symptoms of PTSD (Ryder, 2022).

We can work through our trauma by journeying inward and with the help of intentional Shadow Work.

The Material

Since Shadow Work often involves facing uncomfortable truths about ourselves, including our triggers and trauma, incorporating calming tools and techniques can help manage intense emotions that may arise during Shadow Work. Having an emotional trigger kit can help create a safe and nurturing environment, allowing for a deeper exploration of the self without becoming overwhelmed by the triggers and uncomfortable emotions that may surface. By using the following items, you can approach your Shadow Work with greater ease and compassion, leading to a more profound and transformative experience.

Throughout the book, you will find various journal prompts that may trigger difficult emotions. Make use of your trigger kit by incorporating one of its items whenever prompted to journal, write, or respond to a question. A tea cup emoji (☕) will serve as a visual cue as a helpful reminder of your trigger kit. Use at any time to help you manage your triggers and emotions.

While engaging with the rest of the content of the book, if you come across anything that triggers difficult emotions, know that you can always turn to your trigger kit for support. Additionally, it is recommended to record these experiences in your journal or self-exploration space provided in this book.

1. Prepare your customary trigger kit. ☕

Include all the things that help you feel calm and centered. Here is what I suggest:

● Essential oils: lavender, rosehip, and sandalwood are great!

● A cozy blanket or a weighted one if you need that extra pressure.

● Comfort snack—include your go-to snack or wholesome bites; if you can keep them healthy and nutritious, it's a bonus!

● Putty or stretchy sand—a stress ball or bean bag can also help if you need something to work out your frustrations on.

● Calming tea: chamomile, mint, or green tea.

● Power words/quotes/affirmations—I’ll provide you with some if you don’t already have your own.

● A hot water bag or bottle—keep it close if you feel sad, angry, or upset.

2. Prepare a playlist of bilateral music.

The brain is better able to reprocess traumatic and stressful memories when given bilateral stimulation (on both sides). As a result, bilateral music is used in EMDR Therapy (Eye Movement Desensitization and Reprocessing) and brainspotting, two therapies for anxiety and traumatic stress. The goal of these types of therapies and the use of bilateral music is to help you reprocess the traumatic memory so that it no longer has the same power or negative impact on your life.

I recommend playing bilateral music when responding to journal prompts.

● A playlist that helps calm your mind.

3. Uncover your authentic self through Shadow Work by Kristina Rosen.

This book and/or accompanying journals and workbooks!

● I have my book and stationery to make notes and journal my experience!

List of other things you feel you need as you do Shadow Work:

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Our Shadow Work Journey Starts Here

Why is it so important to be accountable and check things off our lists as we journey through Shadow Work?

Self-accountability, or personal accountability, is taking charge of your own life. You realize that your decisions have permanent consequences and that you are ultimately responsible for the outcomes you experience. You know you can only control your actions, not what other people do or how they react.

To be self-accountable, you must also have the capacity to set and maintain realistic goals. When we achieve clarity in our goals, it will help us progress as we move ahead.

Write down your goals for Shadow Work and ask yourself:

● What brought you to Shadow Work?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What do you wish to achieve through this journey?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What are your fears and inhibitions towards Shadow Work?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

If you can't complete a task or keep a promise, try to learn from it so you can do something differently next time to complete your goal. We can only do better if we practice, and what better way to practice than by making self-accountability a habit?

Make It a Habit

When we examine Atomic Habits by James Clear, we surely see the powerful effect a small change can have on our lives in the long run. So, dare to start small by giving yourself minor check-ins such as the list in “The Materials” section (simply tick off the list and be sure to have the items at hand every time you do a shadow word). In time you’ll feel more at ease, and checking in with yourself will become second nature. You’ll know what you need to feel comfortable, your triggers, and how to work through them because you stay accountable from the start.

Developing the habit might begin with something as simple as deciding on a certain day and time each week when you will read this book and perform your Shadow Work. You may use your phone to set a reminder or a calendar event, or you can use your alarm. You may also find a friend, a therapist, a coach, or another person who shares your interests and ask them to be your accountability partner so that you can check in with them regularly. But don't worry; we'll discuss how the recommitment ritual is set up later in this chapter.

Make It Personal

When you're personally accountable, you take responsibility for what happens because of your choices and actions. You free yourself of your past self and choose to do things as you intend to instead of relying on an older, wounded version of yourself. This new version is born in love and makes decisions based on new life experiences and through a lens of hope.

Realize that you are the source of your power; take back your power by committing to yourself in the present moment.

When you understand your tasks and responsibilities that are required to grow and the work required to unearth your Shadow Self, then you will become more accountable—this book right here is your commitment to show up for yourself. You can commit to a future of love, hope, and understanding.

Make the Most of It

Ensure you get the most out of your time, and don't overextend yourself by trying to accomplish too much.

Write down any personal memory or story you recalled while reading this chapter. Is the memory sweet or bitter?

Think about times when you should have taken responsibility but didn't. If you have the fortitude to learn from them, these errors and blunders may serve as valuable learning curves to help you become enlightened.

Your Recommitment Ritual

Here, we’ll create a recommitment ritual or reminder to help you stay on course in your healing process.

How do you start the week? Do you watch “Sunday Scaries” at the end of the weekend? Or do you take a “Monday Motivation” approach to the week?

The need to keep reminding ourselves of our mission and values is natural, as humans. In the busy world that we live in, filled with distractions, it is too easy to lose focus or lose motivation for long periods.

What exactly does a ritual of recommitment look like, and how can we ensure that we are doing so?

How to stay committed to the healing process of working with the shadow (Bouschet, 2019):

● Paint the picture: Have you created a sanctuary for yourself? You can either clear your workstation of distractions or walk outside and locate a quiet area to write to boost your inspiration. Create a safe space where you can encounter your Shadow Self.

● Schedule a meeting with yourself: This appointment is as crucial as any other meeting you have scheduled with others. It's even more important than that! Decide to give this meeting your attention and stick with the recommitment ritual you have set up for yourself. Keeping this ritual sacred signifies to yourself that you value your well-being. Schedule your weekly review meeting on Sunday or Monday if you want to get the week off to a good start and feel prepared for any challenge that may arise. In your meeting, see how you did last week, what improvements you can make, are you on track with your Shadow Work and track your progress.

● Make a list of things you are thankful for: If reading over your goals doesn't excite you, it's time to step up your practice. Make a list of everything you're thankful for in your life. Make a list of all the things about yourself that you love on the next page. Keep going until you realize that you are sufficient in every way as you are. This feeling of not being good enough can make it impossible for us to reach our goals. And as corny as it may seem, remembering our strengths by listing the things we appreciate about ourselves and our lives helps propel us forward when challenges arise.

● Plan your tasks: Create a Shadow Work plan for the week and put your goals into action by marking them on your calendar. Determine how you'll batch your work this week. You can break it down by chapter or break the work up into 15-minute blocks throughout your week. How will you find the time to do the new things you need to do to reach your goals? You must make time for it in a way that feels manageable for you.

● Visualize: Imagine taking charge of the week and doing what you set out to do. Try meditating on positive thoughts about the next week at the end of your routine. Because this is your practice of recommitting; you should design a strategy that makes you feel like you want to repeat it week after week. You can even make your goals visual by creating a vision board. Use images that inspire you to come back and work on a better version of yourself—this could include an image of nature, a specific quote that has meaning to you, and so on.

The Final Thought

In this chapter, we discussed what "Shadow Work" is, how it works, and why you need to start your healing journey today. We looked at the methods and techniques used to do Shadow Work successfully, and lastly, we discovered the various tools and other things that may be needed for your journey.

Self-Reflective Journal Prompts

The following journal prompts will help you better understand why you need to start your healing path and what it might mean to you. Be honest and answer each question thoughtfully.

☕

Write one objective you have set for yourself for the following year. Write down the goal and the date. The next step is to sit down and write down five actions you may take over the course of the following few months and weeks to bring you one step closer to achieving your objective. Make sure that every step gets you closer to your goal. What are your concerns?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What's the greatest job in the world? Write down what the person looks like and what she does every day from when she wakes until she goes to bed. Start at 5 a.m. and write down every hour of the day.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Is there something you're afraid to admit? Your biggest secret? What is your biggest fear? Why are you frightened? Does this stop you from making the life you want? How can you get past that?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Write down something you did recently that you're proud of. Why were you so proud of yourself? What skills or habits did you use to get there?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Looking back on the past year, can you identify one thing you are thankful you no longer lack?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Write down your desired outcome from doing Shadow Work.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Write down any fears you have about starting this journey.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What do you think would hold you back from following through to the end?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Identify your why and why it is very powerful in helping you stick to your plan and following through on this journey.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What habits will you set in place to help you follow through?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

My Self-Reflective Thoughts on This Chapter

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Chapter 2

Your Current Conscious Self

The conscious self is the half of yourself that you know and show, but perhaps it's all a show. Everyone wears a mask from time to time; it makes us feel safe and in control, but are we really?

Examining and understanding this hidden self will help to free you from the shackles of your past afflictions and suffering. We work through our past by exploring keywords for analyzing and working on our feelings, as well as tactics and prompts for self-reflection, so that we can uncover the hidden truths behind our masks.

Do you often think about what other people think of you? Do you worry a lot about upsetting or offending other people? Do you get nervous when you have to do something in front of people? Constantly focusing on how other people perceive you can be a challenging mental exercise. If those questions resonate with you, it is important to explore self-consciousness to gain a deeper understanding of its positive and negative aspects.

Sigmund Freud, who initially developed the field of psychoanalysis, thought that behavior and personality come from the continuous and unique interaction of opposing psychological forces that work at three distinct levels of awareness: the preconscious, the conscious, and the unconscious (Borges, 2020). In his opinion, these mental processes determine how people behave.

If you want to grasp Freud's theory, you need to know what he thought each aspect of personality accomplished, how it functioned, and how the three worked together to shape the human experience. Their level of awareness influences the way that people think and act.

The Three Levels of the Mind

Freud divided the mind into different levels, each with its own tasks and roles.

● The preconscious mind: Everything that can be brought to the conscious mind's attention is stored in the preconscious.

● The conscious mind: The part of our minds responsible for all of the thinking, remembering, feeling, and wishing that we are aware of at any given time. This area of our brain’s processing is open to rational thought and discussion. This includes our memories, which aren't always conscious but may be quickly retrieved.

● The unconscious mind: The part of our minds that stores feelings, thoughts, desires, and memories that aren't currently accessible to our conscious awareness. Embarrassing or upsetting memories, beliefs, or emotions like physical discomfort, nervousness, or interpersonal strife might be found in the subconscious.

Freud said the three parts of the mind were like an iceberg. The conscious mind is symbolized by the portion of the iceberg visible above the water. The preconscious can be thought of as an iceberg that is partially covered by water but can still be seen above the surface. The part of the iceberg under the water that can't be seen represents the unconscious (Davis, 2014).

The Conscious Mind

Your particular awareness of your ideas, memories, feelings, experiences, and settings are the components that make up your consciousness. Simply put, your consciousness is the degree to which you are aware of yourself and the environment around you. This is something you know and that only you know. If you can put anything you are experiencing into words, it has already entered your conscious awareness.

Your thoughts and feelings are constantly shifting and changing. For instance, at this very moment, you might be intent on reading the words I just provided. At that point, your mind wanders to a memory of a previous discussion with a colleague at work. After that, you might start thinking about how lousy your chair is or what you want to eat for dinner.

Though the content of this stream of consciousness can fluctuate drastically from one minute to the next, it flows smoothly and without effort.

The difference between the conscious and unconscious self (Difference between Conscious and Unconscious, 2011):

● The conscious mind works logically and step-by-step, while the unconscious mind works quickly and without planning.

● The unconscious mind can do more than one thing at once, but the conscious mind can't.

● The unconscious mind will make connections between many different thoughts and ideas, while the conscious mind thinks linearly and in terms of causes and effects.

● The conscious mind wants to know why, but the unconscious mind already knows.

● The unconscious mind sees and feels, while the conscious mind thinks about things.

● The conscious mind works when you're awake. On the other hand, the unconscious mind takes place when you dream, think, meditate, or sleep.

● While the unconscious mind moves your bodily parts automatically, the conscious mind must exert effort.

What Is Embodiment?

Embodiment means we no longer say, I had this experience; we say, I am this experience. –Sue Monk Kidd

Embodiment is a concept that has evolved into a spiritual and health “trend” over the past few years. You've probably heard it used in wellness communities, where it's often mentioned along with the term “becoming more mindful.” Both encourage us to pay attention to the present moment.

But when differentiating, mindfulness refers to slowing down to notice the world around us, and embodiment is how we feel in our bodies. It first wants us to remember that our thoughts and bodies are not two distinct entities but intertwined (Christian, 2021).

It's not always easy to see this connection, especially in the West, where we tend to ignore our body’s needs to be more productive, and in turn, we try to repress and control our thoughts and feelings—breaking our connection.

Embodiment requires us to acknowledge that our mind and body exist not in isolation but in a state of interconnectedness (Christian, 2021).

What Does Self-Consciousness Mean?

How much we think about ourselves or focus on ourselves shows how self-conscious we are. Researchers narrow this broad term by proposing two distinct types of self-consciousness: public and private.

Let’s have a look at the difference between the two:

Private Self-Consciousness

The practice of paying consistent attention to our own thoughts, feelings, and motivations. This person might often think about themselves or look inward.

There are two types of private self-consciousness:

○ Internal state awareness: being aware of how you feel and what your body does.

○ Self-reflectiveness: the propensity to contemplate past events, oneself, and one's goals and objectives.

Self-Consciousness in Public

This speaks to the idea that you are a social entity. This individual may worry about how they look to other individuals.

Public self-consciousness can furthermore be separated into two specific types:

○ Style-conscious: Awareness of how our actions look to others.

○ Appearance-conscious: We become mindful of how our bodies look to others.

A Look at Our Self-Conscious Emotions

Self-consciousness usually peaks in early adolescence. At the moment, shyness, nerves, and a lack of social skills are linked to feeling self-conscious in public. Interestingly, females, not males, experience a connection between private and public forms of self-consciousness and mental health issues such as despair and anxiety (Davis, 2014).

Even though this research helps us learn more about what might cause self-consciousness, it needs to be clarified if these things caused self-consciousness or if self-consciousness caused these things. For example, while it is understandable that struggling in social situations can contribute to feelings of self-consciousness, it is also plausible that excessive preoccupation with one's image and presentation can lead to challenges in relating to others. Thus, the factors that contribute to individuals feeling self-conscious remain uncertain.

Self-Awareness vs. Self-Consciousness

People think that being self-aware means being able to think about yourself. Self-awareness is usually thought of as a short-term experience or state in psychological research. We might be aware of who we are when we think about ourselves. Because of this, researchers often use mirrors and cameras to make study participants more self-aware (Davis, 2014).

However, self-awareness is more likely to persist over time. It's a trait that helps us through a wide range of experiences. For instance, we may always be somewhat or entirely preoccupied with ourselves, whether that means reflecting on our past or future accomplishments or how other people see us.

When we don't really think about ourselves, we don't have self-awareness. We might be more receptive to new information and less concerned with our thoughts and how we come across to others.

Self-Conscious Emotions

If we feel self-conscious, it could be because we are feeling a particular emotion. There are, in fact, many different feelings that are about the self. Here are some emotions that people say make them feel self-conscious (Davis, 2014):

● Guilt.

● Embarrassment.

● Shame.

● Empathy.

● Pride.

● Jealousy.

What Triggers Our Self-Conscious Emotions?

Feelings of self-consciousness arise whenever we evaluate ourselves against a standard or ideal we hold for ourselves and either meet or fall short of it. These ideas about ourselves can come from real life or be imaginary, or impressed upon us by others. In the grand scheme of things, what matters most is how we measure ourselves against these standards. Part of your Shadow Work journey may be to delve into where the standards you hold yourself and others to originate. The source of this may alter your standards altogether. It's possible, for instance, to feel either proud of ourselves for having accomplished something great or ashamed of ourselves for falling short of some goal.

Emotions influenced by how we view ourselves and believe others see us are called self-conscious emotions.

Emotions such as pride, envy, and humiliation are included in this classification—the parts we so readily deny we have (our Shadow Self).

Although self-consciousness isn't always enjoyable, it profoundly influences how we behave. It can inspire us to work more, get along with others better, and be kind to them. It supports us in achieving important societal objectives as a whole.

The Signs of Healthy and Unhealthy Self-Consciousness

Self-conscious feelings can be healthy in moderate amounts. But feeling too self-conscious all the time can be unhealthy and harmful to your mental health.

Some signs of a healthy sense of self-consciousness are (Radhakrishnan, 2021):

● Taking pride in what you've done.

● Taking pleasure in being around other people.

● Taking responsibility for mistakes and saying sorry for them.

An unhealthy sense of self-consciousness is when you:

● Feel like you're constantly being watched or looked at.

● Feel like you're being judged.

● Have the sense that everyone is looking.

● Get angry and hostile when you're embarrassed.

● Try not to talk to other people.

● Blame others for your own mistakes.

● Take on too much responsibility for wrongs done to oneself.

● Have a low sense of self-worth.

● Have low self-esteem, confidence, anger, nervousness, shyness, jealousy, anxiety, depression, or paranoia.

Your Shadow Work can help you identify if you have unhealthy self-consciousness and how to diagnose it. To start, identify which of the above-mentioned points resonate with you and consider where they came from or why they resonate with you. Think about how you can change these unhealthy emotions or states of being to be more productive toward your authentic self.

Emotional Validation

Emotional validation means understanding and accepting how someone else is feeling (Sachdev, 2022). When people get this kind of confirmation, they feel their feelings are seen and heard and that they are also accepted. People may feel lonely and abandoned if they believe no one is paying attention to or empathizing with their experiences and emotions.

It is the recognition and acceptance of an individual's conscious feelings, thoughts, emotions, and actions as valid—they feel as though those around them recognize and approve of the feelings they're experiencing. A strong sense of self and value and the ability to effectively control emotions all indicate a person's belief that their feelings are valid and appropriate. Emotional validation also makes it easier to practice self-compassion since it prevents us from feeling guilty or ashamed about our feelings, allowing us to react to them with assurance.

Validation might come from within or from other people. Recognizing and accepting one's thoughts and emotions is essential to validating oneself.

The Need for Constant Validation

The idea of validation has been brought to the forefront in recent years, mainly as a result of the rise in the popularity of social media. The need for approval and praise takes over the instant you post a photo or video to social media. Of course, not everyone is like that. However, this is exactly what these kinds of networks thrive on: the vulnerabilities of their users.

Everyone yearns for acknowledgment and appreciation. They wish to have their feelings acknowledged and respected, and to be seen and heard for who they are. A person needs validation to feel loved and supported. Yet, too often, people feel their inner thoughts and feelings are judged and ignored. This can make you feel bad about yourself or ashamed. Validating a loved one and expressing your understanding of what they are saying does not require you to concur with them; listening to someone and agreeing with them are two different things.

Constantly yearning for the approval of others can lead to a mental health condition called approval addiction, defined as a strong need to get people's approval and avoid feeling rejected at all costs.

People want to be noticed for various reasons, such as normal emotional growth, low self-esteem, or, in the worst cases, personality disorders. Most of the time, emotional, social, or physical issues cause a child's attention-seeking behavior. It's not bad in and of itself! When we first start in life, we are all in a position of total dependence on validation from outside sources. When we are young, we depend on it to teach us proper behavior, and when we are older, we recognize that it is an essential component of life within the tribe (Sachdev, 2022).

Not feeling like you belong can have roots in your childhood. When a mother tells her child to “shut up for goodness' sake” as a knee-jerk reaction, she may dismiss the child's feelings. The mother rejects her child's feelings and tells him they are wrong and don't matter. This can hurt a child's emotional life. He may start to doubt himself and not care about how he feels.

To successfully work with people on a project, you must be able to listen to and incorporate the feedback of others, both positive and negative. The problem is when you only care about what other people think. It's also not healthy to completely ignore what other people think. How likely are you to entirely disregard suggestions for improvement made by your supervisor on a project you submitted or your lecturer on an essay you wrote?

Validating someone's feelings doesn't mean you agree with them or think their feelings are justified. Instead, you show that you can relate to their emotions by showing that you have empathy for them without trying to change their minds or make them feel bad about themselves.

Emotional Invalidation

The act of disregarding or rejecting another person's opinions, feelings, or behaviors is known as “emotionally invalidating” (Carrico, 2021). It tells someone, “Your feelings are unimportant. Whatever you're experiencing is inaccurate.”

Invalidation causes psychological, behavioral, and emotional harm (Salters-Pedneault, 2022):

● Identity issues: Emotional invalidation has the ability to damage our sense of self because our self-esteem and sense of identity can suffer when we believe that others do not accept us for who we are.

● Difficulty controlling emotions: Invalidation informs people their feelings or expressions are inappropriate. It can make people feel like they can't trust their feelings, which makes it hard to control them.

● Poor mental health: Anxiety and depression are just two mental health issues that may be exacerbated by emotional invalidation. People may doubt their worth when they believe their opinions and feelings have been invalidated. Invalidation and self-invalidation can make recovering from mental health conditions significantly more challenging.

Practice Self-Validation

Practice is necessary to develop your ability to self-validate your feelings. It will help shape your identity and help you better understand why you might feel the way you do; it’s time to feel in control and acknowledge that your feelings are just as important and valid as the next person's.

Here’s how you can practice self-validation:

1. Identify the Emotion

It helps to give words to how you feel. It's not always easy to put a finger on exactly how you're feeling; if this happens to you, it's a good idea to examine the circumstances that led up to those emotions in the first place.

One of the most distinctive features of being human is the capacity to feel and express a wide range of emotions. It is helpful to increase self-awareness and self-understanding to give a name or description to the myriad of emotions we experience. So how do we learn to understand our feelings? Now, if we make a list of emotions, it might be easier to think about how we feel about each one.

Positive Emotions

Emotions that are pleasant or desired are positive emotions. Happiness is one of the most commonly thought-of positive emotions. Positive emotions range from those with a lot of energy, like excitement, to those with less energy, like calmness. How much these emotional states make us feel good depends on us. Some of us like excitement more than peace, while others like peace more than excitement.

Here are a few of the most common good feelings (Davis, 2016):

● Love

● Acceptance

● Calmness

● Excitement

● Happiness

● Pride

Negative Emotions

Negative emotions are states that are painful or uncomfortable. But the fact that they aren't fun doesn't mean they aren't helpful. We can accomplish important things in our lives by channeling the energy that negative emotions provide. For instance, anger empowers us to defend our needs, grief empowers us to draw back or seek social support, and fear empowers us to flee from a tiger. We need both positive and negative emotions. We must develop effective methods for managing our emotions to maintain our well-being.

The following is a list of a few of the most typical negative feelings (Davis, 2016):

● Grief

● Hatred

● Embarrassment

● Anger

● Fear

● Guilt

● Shame

● Sadness

● Regret

● Jealousy

2. Recognize the Cause of the Feeling

The next step is to figure out what happened or what triggered the emotion. Put the following question to yourself: “What exactly is causing me to feel like that?”

Your feelings matter. Emotions are important and shouldn't be pushed away. For instance, if you feel angry, scared, or sad, that's a sign that something is wrong. You want to pay attention to these essential details because they can aid in your self-care and decision-making regarding your safety.

3. Accept the Feeling

Feelings are neither good nor bad. They come from your views, experiences, and how you see the world. This is why two individuals can have the same encounter but have different feelings about it.

Affirmations That Will Help You Accept Your Feelings

When we depend too much on what other people think of us, we can have emotional problems and become victims.

The affirmations (Martin, 2018):

● When I take the time to recognize and acknowledge my emotions, I treat myself with kindness and dignity.

● I'll try to take my time and slow down so I can pay attention to my emotions.

● My feelings matter because I know their importance, and I will respect the knowledge and truth they hold.

● I won't let others dismiss my feelings.

● As long as we respect one another, I can stay true to myself and listen to others. I must learn to distinguish between those who invalidate and disrespect me and those who are genuinely interested in talking to me, despite having different perspectives and experiences.

● I'll show that my feelings matter by giving them top priority. I'll let them have their little corner of the world to live in for a while.

● I won't judge them or try to push them away. Instead, I'll be interested in them and try to understand them better.

● I will be kind to myself when I have complex feelings. I will pay attention to how I'm feeling and let those sensations direct how I care for myself in the future.

No matter what others say, you must realize your emotions are genuine. Only you can judge whether or not your feelings are valid and appropriate; no one else can do this for you, and external approval is meaningless until you can first validate your own.

Getting to Know Yourself

The following set of questions are here to help you get to know yourself a bit better and start the healing process:

● Who are you? Describe yourself in 2–3 sentences.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What expectations do you have of yourself?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What values do you hold, and what is their origin? Did you grow up with them, or is it something you decided on?

____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Exploring Your Current Conscious self

The keywords in this chapter are a guide to help you start an in-depth self-examination. This was your opportunity to reflect on what came up for you on each keyword about your current conscious self.

Freud's theory places a significant emphasis on the conscious mind as an aspect of the human psyche. Because it enables us to focus our attention and pick up on happenings in our immediate surroundings that require a response from us, this aspect of the mind is vital for our continued existence.

But Freud also thought the conscious mind was only a tiny part of the human mind. He believed that most of what is in our minds is in the unconscious, even though we can access some of it through our conscious and preconscious thoughts.

You know what the conscious mind is and why it's important to differentiate it from the unconscious mind; refer to this section as often as you need. In the following chapter, you meet your Shadow Self—the unconscious mind.

Questions on the Conscious Self

☕

● What was I brought up to value in my family? How are my own values different?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● I feel most happy when…

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● I feel most sad when…

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What do I need or rely on to feel better when I have a bad day?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● In what situations do I feel less than others, equal to others, or better than others? Why do I feel this way?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

My Self-Reflective Thoughts on This Chapter

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Chapter 3

Meet Your Shadow

Your Unconscious Self

But if we are able to see our own shadow and can bear knowing about it, then a small part of the problem has already been solved: we have at least brought up the personal unconscious. The shadow is a living part of the personality and therefore wants to live with it in some form. It cannot be argued out of existence or rationalized into harmlessness.

–Carl Jung

The Shadow and Its Archetypes

Archetypes are innate, universal representations of individuals, actions, and personalities that impact how people behave. The idea put out by Swiss psychiatrist Carl Jung is that these archetypes are prehistoric forms of the wisdom that humans have always possessed and that have been passed down from their ancestors.

According to Jungian psychology, these archetypes are universal patterns and pictures that are components of the collective unconscious. Jung believed that these archetypes are passed down like innate behavioral patterns (Cherry, 2022).

According to Jung, the mind comprises three parts:

● Our ego.

● Our personal unconscious.

● Our collective unconscious.

In Jung's theory, the ego is the mind's conscious representation, whereas the personal unconscious stores our memories (including repressed ones).

Jung felt that the collective unconscious acted as a psychological inheritance, making it a distinctive aspect of the human psyche. It included all the information and knowledge that members of the human race had in common.

Where Jung's Archetypes Came From

Archetypes, per Jung, originate in the collective unconscious. They are natural, ordinary, and inherited. Archetypes can be described as categorizing our experiences of particular things.

In his book The Structure of the Psyche, Jung claimed that all noteworthy concepts in history might be traced back to archetypes (Cherry, 2022).

This is especially true of religious beliefs, but the fundamental notions of philosophy, science, and ethics are all subject to it. They are variations of archetypal notions that were purposefully applied to reality to give them their current shape. Because awareness can make the world inside of us visible and perceive and integrate the world outside of us through the senses.

Jung disagreed with the idea that people are born with a blank slate that may be shaped by their experiences alone. He thought our ancestors' unconscious, essential biological traits still exist in the human psyche. These “primordial pictures” provide the fundamental framework for what it means to be human (Cherry, 2022).

Jung believed that the ancient and legendary figures that comprise archetypes are present in all individuals, no matter where they are from or when they lived. Basic human purposes, values, and personalities are represented through archetypes.

Although each archetype has an impact on personality, a certain archetype predominates in the majority of people. A person's unique cultural influences, personal experiences, and other variables determine how an archetype is manifested or realized.

Although only a finite number of archetypes might exist, Jung recognized four main ones. While we can't see these archetypes with the naked eye, we may infer their presence by analyzing popular culture, mythology, and literature.

These four archetypes are as follows:

The Persona

Our public persona is how others see us. The Latin root of the term persona translates to “mask.” Although it seems like a mask, it is not.

The persona stands in for all the numerous social masks we adopt when interacting with diverse people and circumstances, and it protects the ego from unfavorable perceptions. The persona, following Jung, may manifest itself in several ways during dreams.

Children gradually understand that certain behaviors are required to conform to social standards and expectations. Each individual creates a persona as a social mask to hide their less-than-acceptable, more primal wants, impulses, and emotions from others.

People can blend in with their surroundings and the culture in which they live thanks to the persona archetype. But if people identify too much with this archetype, they may lose sight of who they truly are.

The Shadow One

Our sexual and survival motives comprise the shadow archetype. All our repressed beliefs, flaws, wants, impulses, and faults that make up the shadow are components of the unconscious mind, where our shadow resides.

According to Jung, the shadow may manifest in several ways in dreams and visions. It may take the form of a serpent, a monstrous creature, a demonic being, a dragon, or any other dark, wild, or strange figure.

This archetype, which stands for wildness, disorder, and the unknown, is sometimes referred to as the “darkest side of the mind.” Jung thought that these dormant inclinations were present in each of us, even though individuals frequently denied this aspect of their psyche but rather projected it onto the psyches of others.

It is believed that the shadow archetype stores suppressed desires and emotions, which manifest as traits that individuals most despise in themselves. As the name “Shadow” suggests, this archetype is frequently perceived as having a dark power. People may decide not to accept the behaviors as a normal aspect of their personality when they look within and notice feelings or behavioral patterns that society disapproves of. Or a person may decide not to acknowledge some behaviors, including anger, selfishness, aggressive inclinations, the desire for unrestrained power, and sexual desires.

To be mentally healthy and lead satisfying lives, we must align our unconscious urges and instincts with our conscious selves. Once we become aware of the things we try to suppress, we can learn from them and work through the parts we’re so afraid to show. We become more accepting not only of ourselves but of others as well.

Animus or the Anima

In the male psyche, the anima represents a feminine image, whereas in the female psyche, the animus represents a masculine image. This archetype is our primary channel of contact with the collective unconscious, and it symbolizes our authentic self instead of the picture we show others.

Jung theorized that biological and social factors played a role in shaping norms for gender expression and identity. A further factor was the effect of the anima and animus archetypes.

The scopes of both the personal and collective unconscious illuminate these prominent concepts. While personal experience with partners, female friends, sisters, and moms contributes to more personal views of women, the collective unconscious may include ideas about how women should behave.

But in many societies, both men and women have been urged to adhere to age-old and sometimes inflexible gender norms. According to Jung, this disincentive for men to explore their feminine sides and for women to explore their masculine sides undermines psychological growth.

The Self

The self archetype represents an individual’s integrated unconscious and awareness. Jung frequently used geometric shapes like circles, squares, and mandalas to depict the self.

The many facets of personality are combined throughout individuation, which is how the self is created. Individuation is the process of becoming who you truly are by integrating your unconscious self and the unconscious selves of others into your conscious self through dreams, active imagination, and free association. This natural process is required for the psyche to integrate and for your personality to take form.

Beyond the Four Archetypes

While Carl Jung's theory of the Shadow and its four main archetypes (the Persona, the Anima/Animus, the Shadow, and the Self) has been widely discussed and applied in various fields, it's important to note that there are other archetypes that can also shed light on our unconscious patterns and behaviors.

In fact, some personality tests and typologies have expanded the original four archetypes into twelve, each with its unique characteristics and expressions. These twelve archetypes include:

The Innocent

The Explorer

The Sage

The Hero

The Outlaw

The Magician

The Regular Guy/Girl

The Lover

The Jester

The Caregiver

The Creator

The Ruler

While this book focuses on the four main archetypes in Shadow Work, exploring the other archetypes can deepen our understanding of ourselves and others. If you're interested in learning more about the twelve archetypes, feel free to check out my blog where I explore each archetype and how they manifest in our lives.

Link https://www.uncoverself.com/blog,

Discovering Our Shadow Triggers

Next time you are provoked, take a moment to breathe, ask yourself these questions, and then respond (Chalfant, 2021):

1. How Do I Feel About This?

What emotions do I experience, for instance, when my mother says something that she always says? What sensation is bubbling up inside of me? We frequently think we are furious at first, but let's go a little deeper…

2. What Lies Beneath the Rage?

Our ability to experience grief is frequently suppressed by anger, which is a protective mechanism. Take a moment to examine what is underlying the rage. Be enquiring. Give up your resentment and the need to assign blame to other people or events. If you need to kick your feet or smash a pillow because you're so furious, do it. Then push through the rage. Be curious about what arises when you experience the rage as you sit with it.

Did you know that it just takes 90 seconds for an emotion to filter through? After you sit, take note of any other feelings you have. You could be shocked by the hidden emotions and beliefs when you look underneath the anger.

3. What Shadow Beliefs Set Off My Trigger for This Reaction?

Continue digging: Under unpleasant sentiments, such as “I feel like a liar” or “I don't matter” are underlying beliefs. The ideas and emotions that surface when provoked are the foundation of the shadow belief. For instance, “I don't matter” may be a shadow belief if someone said something to you that made you feel unimportant. Asking yourself, “How did that statement or event make me feel?” will help you uncover these. Dig deeper until you reach the fundamental assumption. When you arrive, you will be aware.

Finding Your Triggers

How do I discover my Shadow Self?

Carl Jung theorized that the Shadow appeared to us in our dreams. Most individuals find that regular mindfulness meditation or a Shadow Work journal (such as this book) for introspection or soul-searching is the most effective approach to connecting with the Shadow Self.

Shadow work prompts may be helpful when it comes to unlocking and working with past emotions and memories. Writing things down is quite therapeutic, like removing bad thoughts from your head and pinning them to paper.

Here are a few ways to maximize the benefits of Shadow Self-work:

● Be completely genuine and honest, even if it makes you uncomfortable.

● Dig deep into your feelings; after all, no one will ever see what you've written, so you may just let it all out on the page.

● Welcome any unexpected ideas or feelings that may arise.

● Make a list of everything you feel, even if you don't believe it's important.

● Use the Shadow Work prompts in this book to help you get started and keep your thoughts flowing.

● Determine your shadow characteristics based on how you responded to the questions on Shadow Work.

● Meditate before and after Shadow Work to increase awareness and calm your thoughts.

● Be sure to practice self-care throughout this journey (we’ll take a look at self-care in a later chapter).

● Remember to use the emotional trigger kit we prepared in chapter 1 to help manage difficult emotions and process memories.

After years of repression, you're learning to confront the darkness that not only lives inside of you but is a part of you, as well as heal childhood traumas that haven't had the opportunity to heal.

True Shadow Work requires patience, effort, courage, honesty, and self-awareness.

Journaling Prompts

These thought-provoking journal prompts, and questions can help you uncover hidden truths about yourself and encourage profound healing from the inside out. You are free to use them any way you see fit. Trust your intuition if you feel drawn to one prompt on a particular day. Do not feel limited by the writing space provided, expand the space by adding a blank or ruled sheet or use your accompanying journal to write as much or as little as you desire.

☕

● Do you have any resentment toward anyone? Is that the case, and what exactly is preventing you from moving on?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What is your least favorite aspect of yourself?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What was the worst thing you've ever done, and why?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Are you content with where you are in life? Is there anything you can do to make it better?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Was your upbringing positive or negative? Outline the most vivid recollections you remember from your childhood.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● How are you getting along with your family? Have you grown closer or further apart since you were young?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Who are your closest friends, and do they represent your personality? Are you clinging to individuals who do not merit your time and attention?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you tell yourself lies to avoid confronting your fears?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What qualities and characteristics do you despise in others?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Can you describe the feelings that you try to suppress?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● How did you overcome the traumatic experiences you've had in the past, and what steps do you take to protect yourself from experiencing them in the present?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Are you completely yourself while you're among others? Do you put on a character or a mask to blend in?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you ever forgive yourself after making a mistake? If you make mistakes, can you learn from them and continue with your life, or do those mistakes continue to bother you?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you take constructive criticism well? Or are you overly sensitive to feedback of any kind?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you make yourself vulnerable in loving relationships? Do you create barriers between yourself and your relationship, or are you open?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you engage in any destructive relationships or routines? What do you do to stop them, and why do you continue listening to them?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

With constant effort and courage, Shadow work may help you work through your difficulties and realize who you truly are. With this newfound insight, you'll be better equipped to handle whatever challenges lie ahead.

Recognize the wonderful person hiding behind the hurt and the suffering, the one who is worthy of all the good things life has to offer and makes every decision out of a place of self-love.

What Happens When You Ignore or Suppress Your Shadow?

Every time you repress, the darkness becomes bigger and more intense.

Any time our identity is threatened by an opposing idea, feeling, or impulse, our mind would rather pretend it doesn't exist since it is easier than facing it.

Aggression, lust, immoral motives, harmful mental imagery, sexual desires, or fears characterize the shadow. We can effectively suppress these tendencies for a time, but their influence eventually seeps into our conscious activity. We don't even realize it is happening the majority of the time.

Here are some ways our hidden shadow might manifest in our words and deeds (Cooke, 2021):

Projecting Undesirable Characteristics Onto Others

Everything that irritates us about others can lead us to an understanding of ourselves. –Carl Jung

Projection leads us to pull apart the unique traits of others, such as judging someone severely for mistakes or life choices they've made. This attack is motivated by a desire to conceal elements of ourselves that we refuse to acknowledge.

Calling someone dumb or making fun of their looks is a way to comfort ourselves that we're not the same as the person we're criticizing. Ironically, the areas we pick to target are frequently the ones we most closely resemble in ourselves.

Addiction and Disconnection

One more way our subconscious minds bury our dark side is by cutting off communication between our minds and bodies. The use of drugs or alcohol, excessive labor or physical exertion, excessive consumption of sweets or sexual activity, or any other diversionary strategies become our coping mechanisms—all are efforts to avoid facing our dark side.

Unaddressed Biases

The human brain has a unique and adaptive characteristic: the ability to create assumptions.

Assumptions allow us to swiftly go through life and detect dangerous and promising circumstances based on how we perceive the world around us.

Unconscious projection of suppressed impulses and wants informs our preconceived notions about other people and contributes significantly to the pervasiveness of racism and prejudice in today's world.

Excessive Impatience and Outbursts Toward Others

When anything contradicts the narrative, our ego has painted for us, we respond hastily to avoid offending the ego. Our unconscious shadow frequently grabs the wheel, prompting us to do things we later regret.

This kind of behavior most frequently manifests itself toward subordinates, children, personnel in customer service, or anybody else over whom we believe we have some influence. It’s been found that people who abuse their influence over others often feel helpless in other areas of their lives and attempt to compensate by imposing their will on others.

When We Take on the Role of the Victim

Playing the victim allows you to avoid being labeled as the bad guy, which frees you from the obligation to accept responsibility for your behavior.

To make themselves and others feel better about their wrongdoing, many people act out aggressively, criticize, or cause turmoil for another person, then play the victim.

We do this subconsciously, as we do with the other items on this list. And when called out or questioned about playing the victim, those who do so may even go one step further and play the victim once again.

Narcissism and Self-Centeredness

People who believe they are enlightened, more intelligent, or superior to everyone else in any way frequently show their shadow in this way. They see themselves as foolproof and use their status as a guru or guide to avoid confronting their own shadow.

When someone has spiritual narcissism, they mistakenly think they have a greater degree of consciousness than everyone else. The sad part is that this thinking hinders their ability to connect with themselves and become truly enlightened.

Am I Suppressing My Shadow?

The Shadow Work exercises throughout this book will uncover any negative self-perceptions you may have. Answering Shadow Work questions is a wonderful and cleansing procedure that may help you let go of any limiting ideas holding you back.

If you're having trouble moving forward, trust the process and, most importantly, yourself.

Important questions to consider:

● What are you feeling? List all the thoughts, feelings, and sensations you are currently experiencing. Experience the aspects of yourself that you have long repressed.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● When did you last experience this particular emotion? Think back to a time when you previously experienced a similar emotion.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● When did I feel this for the first time? Even if you don't comprehend it, try to go back to your early years.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What sensations are emerging?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What is causing you to feel the way you do at this moment? What are the circumstances?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Coming Face-To-Face With Your Shadow

The steps to uncovering your Shadow:

Step #1: Recognize That You Have a Dark Side

Have you ever realized that certain aspects of your life drive you completely crazy?

Perhaps a parent who knows precisely how to set you off or the incredible rage you feel in the face of everyday occurrences. Whatever the situation, you need to face and acknowledge your Shadow Self.

Everyone indeed has a shadow, which becomes darker and more pervasive the less it is integrated into our conscious lives. After all, one can always improve oneself if one is aware of their weaknesses.

Healing is made possible by letting your shadow emerge.

Step #2: Truthful Self-Expressions and Radical Kindness

Truthful self-expression has the freedom to voice your ideas, thoughts, beliefs, and feelings about how you experience life without fear of repercussion or conditioning. The time has come to embrace our dark side if we want to experience wholeness and harmony, keep developing, and let our imaginations run wild.

While engaging in this openness and self-expression, be radically kind to yourself and your shadow. As you can recall from Chapter 1, we discussed the mistakes most people make when approaching their shadow: Don't put down your shadow, do not judge what you see, and do not shame or demonize it. Instead, embrace what you find and work towards acceptance.

Step #3: Use Automatic Writing

Finding the darkest corners of your shadow may be done quite well by handwriting. Prepare a pen and paper before you attempt this writing session.

An effective automatic writing session comprises of:

● Spending five to ten minutes grounding and centering yourself: You might do this through breathwork, meditation, or simply going barefoot in the great outdoors.

● The next step is to put a question at the top of an otherwise blank page: For example, you may ask, “Why do I feel so unhappy all the time?” or “How can I mend my connection with mom?” Clarity might emerge when particular questions are asked; it allows you to identify what is truly bothering you.

● Take a moment to breathe deeply before answering your prompt: It could initially feel strange. However, as you write more and let go, you'll start to access your inner resources for solutions.

You can keep or set this page alight—letting your innermost desires vanish with the hungry flame into nothing but smoke. Let the knowledge you've received wash over you. Be impartial and avoid attachment to anything you’ve written down.

Step #4: Apply the Findings to Your Life by Integrating and Accepting Them

Integrating your chosen method of confronting your shadow is crucial. A common mistake we make while experiencing a “night of the soul” is to get overly preoccupied with attempting to improve ourselves. Although mindfulness is a good thing, it is easy to overdo it. Sometimes we simply have to experience our complicated feelings; we need to sit with our emotions and work through them.

Be aware that those intense feelings won't last forever. They'll go away eventually. Complete healing is facilitated by sitting in a state of acceptance.

The healing process is ongoing as new life experiences come your way. But once you have integrated your shadow into your conscious self and learned to love and accept all of yourself, your life as you know it will change quickly. Let what you learn as you confront your shadow be your intuition and lead you to the best action. Once you confront and integrate your shadow, you reclaim your power.

The Shadow Archetype

In Robert Louis Stevenson's The Strange Case of Dr. Jekyll and Mr. Hyde, we are instantly put into a world where the main character recognizes that he is bad, but instead of striving to be at peace with himself, he seeks to fight his dark nature (Cheung, 2019).

The protagonist of this book is a man named Dr. Jekyll, who desires to split himself into two distinct persons who share the same body: the righteous Dr. Jekyll and the “troglodyte of Mr. Hyde.”

We became acquainted with Dr. Jekyll's persona in this short novel. Dr. Jekyll's goal is to separate his Shadow Self from his moral self. This is something that Dr. Jekyll undertakes to rid himself of the characteristics of himself that are seen as socially undesirable, and that would be in direct opposition to the image of an infallible doctor that society has of him.

But by ignoring his shadow, he eventually succumbs to it, and, as we see in the last chapter, he can never again be the upstanding doctor he once was. The novel's ending makes it very evident how crucial it is to embrace one's dark side rather than try to suppress it. By repressing his shadow, Jekyll unknowingly enhances it.

One may draw parallels between Dr. Jekyll and Mr. Hyde.

Dr. Jekyll and Mr. Hyde represent the epitome of these two opposing aspects of the natural world. They depict the brightness and suppress darkness of every individual's inner mind. The story expertly explores the peril posed to our capacity to accept the shadow of society's norms and an inflated sense of self.

Finally, since we all have a shadow side, how can one tell the difference between those who represent evil and the normal man? How should we define the concept of evil?

Even if evil is rarely the result of a deliberate desire to cause damage, it is always the result of a failure of will; it is the absence of any effort to refrain from inflicting what the perpetrator knows would be severe pain on others. He or she is evil because they are unable to control themselves. We can only recognize evil after the shadow has swallowed us; this is when society bestows the title of “evil” on us.

Rather than suppressing our shadows, we must learn to connect with them. Embrace all of ourselves as one; it is our only way to a fulfilling life. We must accept that we are only human, we have hidden intentions and impulses at times, but when we work through them, we become enlightened. We learn to accept others as they are, without passing judgment, because we learned to love ourselves first.

How Was My Shadow Born?

One of the most important steps in the self-discovery journey is connecting with your inner child. Every person's experiences as a child have an impact on and shape who they are as adults.

As you know, many behaviors, reactions, and worldviews are rooted in our early years. We want to heal past traumas, connect with our inner child, and better understand ourselves with the help of writing.

Use this journaling practice to write honestly and uninhibitedly. When writing, be sincere and watch for any themes or tendencies that occur.

☕

What did you like doing as a child?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What were your childhood daydreams?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What frightened you as a child? Why?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Write 1-2 sentences about a time you were scared.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What is the earliest recollection you have of your childhood?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

How did you handle uncomfortable emotions as a child?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Did you ever feel embarrassed as a child? Why? Are you still embarrassed about it?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What would be your ideal day as a child?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What made you jealous? Where does that jealousy sensation come from?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

What do you wish you had known as a child?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

A Final Thought

This chapter helped you better understand the subconscious mind, how to approach your shadow, and what your triggers are. We learned that by embracing our true nature, we could aspire to become better individuals.

I guided you in discovering how your shadow was born with the help of reflective journaling. Keep these reflective prompts and their answers nearby as you continue your journey; it will help you see how far you’ve already come.

The next chapter will examine what our mindset can do for us and how each thought plays a significant role throughout our day.

My Self-Reflective Thoughts on This Chapter

As you grow in self-awareness and acceptance, you'll have greater control over your life and become more fully embodied as a conscious person.

____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Give Others the Courage to Transcend Their Limits, Travel Inwards, and Face Their Shadows

“The shadow is needed now more than ever. We heal the world when we heal ourselves, and hope shines brightest when it illuminates the dark.” – Sasha Graham

Earlier, I mentioned that many of us have such a desperate need for validation that we do all we can to keep our shadows—the parts of ourselves we find hard to accept—locked deep within our internal basement.

We look to others as models to follow and often make the mistake of following their paths to happiness and success.

By repressing the “darker” or “rejected” parts of ourselves, we also fail to see our most breathtakingly beautiful sides. Shadow work is about loving your entire self—including the parts that trauma, negative experiences, or criticism and judgment have deemed “unlovable.”

What if, instead of hiding who you are from others, you were able to heal and present your most authentic self to the world? What if you stopped being reactive, defensive, and afraid, and avoided projecting the things you dislike about yourself onto others?

Lady Gaga and David Bowie have openly spoken about the role their shadow selves played in their creative evolution. These artists not only harnessed the power of their shadows for their own careers and personal development, but inspired a movement that would see others find the courage to discover their complete selves.

You may not have access to big media outlets like these musicians, but you do have an opportunity to help others understand that there is no longer any reason to hide.

By leaving a review of this book on Amazon, you’ll show other readers that exploring the darker aspects of their psyche can help them confront their fears and demons.

By telling other readers how this book helped you and what they can expect to find inside, you’ll motivate them to achieve greater self-awareness.

Thank you for your support. If you are ready to spark a revolution of your own, share the knowledge others need to transform their lives and find greater peace and fulfillment through shadow work.

http://bit.ly/UncoverSelfShadowWorkBookReview

Chapter 4

Navigating Through a Sea of Thoughts

How many of us go about our days without considering our mental habits—the things we tell ourselves, the things we tell ourselves not to attempt, the things we tell ourselves not to fear, and so on? Most of us go about our days without giving much thought to our mental processes, even though our thoughts are among the most influential factors in our lives.

How do we get our thoughts to go in the direction we want? If you think about success, it will come to you. If you think about fear and failure, you'll bring them to you. There isn't a magic formula; the concept is grounded on the idea that all things are attracted to those who have what they desire—the Law of Attraction.

When our thoughts reach a particular level of regular intensity, they have the potential to influence our lives. Our physical world is a system of energy. All around us are tiny bits of energy. When these particles come together, they make up matter. Thoughts, words, and actions all have energy. Through our thoughts, words, and actions, we use energy to make things, situations, and experiences. To make a significant change in our lives, we must figure out how we fit into this dynamic energy field.

Awareness of our thoughts and managing our mental hygiene are complementary practices to your Shadow Work. Affirmations and managing our thoughts can help us to reprogram our subconscious mind by replacing negative thoughts and beliefs with positive ones. By doing so, we can change our mindset and shift our perspective on life, which can make it easier to confront and integrate our shadow aspects.

This chapter will explore the power of thought and how you can use it to your benefit, what meditation is, the different types of meditation, a practical means of incorporating it into your life, and how journaling your thoughts and feelings can change your life.

It’s Energy

Do you give everything you do a lot of energy? Or do you function with less energy than is typical?

There are different speeds at which energy moves. Low energy moves more slowly, while high energy moves more quickly. For example, water may exist in two phases, ice and vapor, at different temperatures and pressures. It is possible to turn ice into water and ultimately into vapor by applying energy to it in the form of heat. The change comes about when the energy is added.

If you've been living on a lower energy level, you'll need to infuse everything—your thoughts, words, and deeds—with more energy if you want to make a noticeable difference.

Being happy gives you more energy than being sad. It takes more energy to sit than to walk. Smiles give you more energy than frowns. Passion gives you more energy than being bored.

Do you understand the concept better now? Can you see how adding energy to your current lifestyle would improve things?

In the physical world, creation is made up of the energy in everything. You can reach out and draw more energy into yourself. All you have to do is pay attention to the things you want more of and less to the ones you don’t want.

Our Thoughts and Energy

While it's clear that negative emotions like anger, resentment, jealousy, greed, desire, and hatred serve some purpose in our lives, we know we're capable of more.

This internal kind of stagnation can cause all sorts of physical problems, while the exterior kind of stagnation affects our social lives, financial stability, and professional advancement, among other things. The most efficient approach to dealing with this is to convert one type of energy into another, as the law states that no energy is lost in this process.

Anger becomes peace, resentment becomes goodwill, greed becomes happiness, and passion becomes detachment as energy is transformed.

How does this all relate to Shadow Work?

We need to pay attention to the darker thoughts we don’t even know we harbor to release them and make space for a new, more positive, and uplifting energy.

The Subconscious Mind

The subconscious does not make distinctions, pass judgment, or exercise censorship. It can bring about thoughts of success, abundance, and health just as easily as thoughts of failure, bad health, and bad luck.

Our subconscious takes in what we think and feel repeatedly, whether the thoughts are good or bad. It doesn't judge things like the mind or as our conscious minds do. That's why it's so important to know what we're thinking.

What we need or want will come to us through our subconscious mind if we put in the effort to project ideas and pictures of what we want. Synchronicity looks like luck or a coincidence to someone who doesn't understand it, but it's neither.

It's just how the forces work that our thoughts have set in motion. With the help of our conscious mind, this powerful inner half will bring us the people and situations we need to reach our goals.

In the eyes of modern physics, the world is a vast, interconnected network of objects in constant motion. The universe is alive and always changing, and everything in it affects everything else. At its most fundamental level, the cosmos appears to be one continuous mass of energy that permeates everything we see and do. It's all the same.

It is common knowledge that every component of the cosmos can be broken down into its parts, with energy within every core. The things around us, our experiences, and even our thoughts are all made up of energy vibrations. Therefore, it may be concluded that the material of which our ideas are composed is identical to that of the cosmos.

I’m saying that your potential is unlimited… Why not dream big and reach for the stars while you’re at it?

How Do Our Thoughts Impact Our Minds?

The idea that we may shape our world this way may have seemed farfetched in the past. But now that we know how and why it works, there's no turning back. Because our thoughts are made up of energy, it stands to reason that things like recurring images and affirmations, as well as strongly held beliefs, anxieties, and wants, can cause vibrations within the broader web of reality, which will, in turn, influence our reality. Given that we are all interconnected, it seems logical that this would be the case.

Everything around us is made up of quantum waves of energy that respond to our thoughts and actions. Our thoughts are like creative forces that always show up in our lives. In light of this knowledge, we can then begin to craft our lives in a way that is both meaningful and intentional.

How can we then apply this fact to our daily lives?

Answer: By refocusing your energy every day on the things that matter most to you.

The trick is that our subconscious mind can't distinguish between what's real and what's not. The images we create in our minds will affect our subconscious, whether or not they match our current reality.

The Cognitive Triangle

We frequently find ourselves questioning our choices after we've made them. Sometimes it's a very innocent decision, like indulging in that hamburger after promising to change our eating habits. Other times, such choices—like a flirtation with a married coworker—have significant repercussions.

We must first comprehend the connections between the many components of ourselves to comprehend how our thoughts impact our lives.

These components are divided into the following categories:

1. Thoughts

Information is consumed by our brain and sent to our mind to build our thoughts. The human mind is a gatekeeper for all the data it processes. It chooses whatever information is important and, as a result, what will catch our attention. These thoughts may readily develop into beliefs that have a favorable or negative impact on our feelings.

2. Feelings

Our emotional reaction to ideas and actions is what we call a “feeling.” They serve as markers of how we relate to a situation. They originate from our viewpoints, experiences, and thoughts.

Here's where it gets complicated: We can add our emotional reaction to a basic thought like “I am so hungry,” frequently combining feelings from other events that took place that day with thoughts that have absolutely nothing to do with actually being hungry. “I am so hungry” can also include the stress you felt as a deadline approached for that big project, anger after a conflict with your colleague, or the morning road rage you experienced when an old lady drove very slowly in front of you.

3. Behaviors

As a result of our thoughts and feelings, we engage in certain behaviors. Our actions result from our thoughts, which convince us that a particular behavior is the best course of action at the given moment.

Therefore, if you're feeling down—angry, stressed, and hungry—you could conclude that the best thing to do is to just eat a cheeseburger to satisfy that thought and that feeling.

It is clear that the three distinguishable features are connected to one another.

In light of this, it is clear that our thoughts significantly influence every aspect of our lives. They elicit both our feelings and our behavioral reactions. Our beliefs and perceptions affect how we might manage and react to certain events. Every action comprises many small phases, like a journey we embark on throughout the day, and every completed journey contributes to the life we create.

What are you saying to yourself?

The Anatomy of Thought

Jumping forward to a potential morning thought, “I don’t want to go to work today.”

First, scientists could counter that your thought is neither unintentional nor random. Instead, it's more probable that your thought was a response to something nearby.

Depending on the circumstances, you may have been alerted to the passage of time by an alarm clock, checked the time on your phone, or heard something like a garbage truck driving by.

What happens after you have a thought?

Here are a few definitions of terms used in neuroscience (Cunic, 2019):

● Action potential: A sudden spike in voltage brought on by a chemical reaction (how one neuron signals another).

● Neuron: A type of nerve cell that transmits messages to other cells.

● Neurotransmitters: Chemical messages that neurons send out to help them transmit these messages to other cells (e.g., dopamine, epinephrine, norepinephrine).

● Prefrontal cortex: The area of the brain responsible for personality, planning, judgment, and social conduct.

● Hippocampus: A brain region that plays an important role in many memory activities.

● Synapse: A structure that permits a neuron (a cell part of the nervous system) to transmit a chemical and a corresponding electrical impulse to a target cell.

The way the brain works is intricate, with many different sections crossing and interacting with one another at once. Therefore, when you have that thought in the morning, all these many brain components may be simultaneously active.

What caused you to throw the blankets back over your head after thinking you didn't want to get up and go to work?

Different neural networks are known to compete with one another while the brain is making a choice. One of the networks eventually activates and results in the desired behavior. Motor neurons, nerve cells in the spinal cord, trigger the action—such as tossing the blankets over your head or jumping up to get dressed and have coffee—by firing and sending impulses down the axon to the muscle. Completing the action and the decision to stay in bed or get ready for work.

How Can We Regulate and Change Our Thoughts to Transform Our Lives?

Of course, there's a two-way street between your thoughts and feelings. How often do you find your adrenaline spikes after experiencing a scary thought? Have you ever experienced this when going on a first date or to a job interview?

Every thought you have causes a chemical reaction in your body and mind.

If something seems out of the ordinary, it's helpful to remember that thoughts aren't just random, non-bodily forces but rather concrete, material parts of your brain.

If you adopt the scientific theory that our ideas represent physical components of our brain and that changing our thoughts has an impact on our bodies, then you have just discovered a powerful force.

But how could we take charge of and alter our thoughts if they are simply responses to everything?

Thoughts don't just pop into your head. For instance, while you read this section, you are picking up new ideas that you may use to alter your perspective.

The knowledge you've been giving your mind has sparked a change in your thought process.

You have immersed yourself in material that prepares your mind to think about how you choose.

This suggests that in order to begin changing your thoughts, you need to be conscious of both the triggers of your thoughts as well as the thinking patterns that emerge from those stimuli.

Ask yourself what caused you to think, “I don’t want to go to work today,” the next time you lie in bed. Or, if this does not relate to you, reference a similar situation in your daily habits.

How to Manage Your Thoughts

We have a variety of methods to encourage good thought patterns, ranging from traditional meditation to more contemporary techniques.

These techniques will enable you to alter your mental narrative and escape the never-ending cycle of self-doubt or negative thoughts.

Do the following to manage your thoughts throughout the day:

1. Change Your Mind!

Did you know that you can alter the way your brain is organized?

Step away from the tracks. Thoughts, habits, and behaviors operate in the brain much like railroad tracks. Once those tracks are established, you frequently follow the same routes—as the saying goes, “old habits die hard.”

These neuronal circuits may number in the billions in the brain. It's a fantastic tool for developing “positive habits,” like mastering a new skill or musical instrument. Taking those paths once more makes everything simpler.

However, this technique can become problematic regarding destructive behaviors, such as negative self-talk. This kind of inner conversation tends to be repeated by your brain almost automatically.

Then, you must turn the train around and create fresh tracks in another direction. You can rewire your brain by identifying patterns and implementing new ways of thinking.

2. Understand Your Limiting Beliefs

What is it that your inner voice is telling you?

Every person has an inner voice, constantly studying the outside world, solving issues, and formulating views.

Do you feel confident when you hear your inner voice? Does it whisper any of the following statements?

● “I struggle with interpersonal connections.”

● “I'll never achieve my goals.”

● “Everyone hates me.”

● “I can never seem to save enough money.”

● “I'd never be able to launch my own company.”

These kinds of limiting beliefs keep you from what you need and want.

Sadly, most individuals are unaware of how much negative self-talk controls their lives and fuels perfectionism, worry, and anxiety. Your inner critic may prevent you from being who you truly are and experiencing joy in your life.

It is the first step towards breaking such patterns to acknowledge their presence.

During the following week or two, make a point to keep a journal in which you record some of your most prevalent limiting ideas.

Do any of these thoughts stick out more frequently than others?

Choose one item from your shortlist to concentrate on. What new belief would you like to replace your previous, constricting belief structure with?

Your task is to become aware of the limiting belief as it begins to show itself in your speech, deeds, and thoughts. Now, swap out that affirmation for your new one. Doing this over and over may gradually retrain your mind to think in more helpful ways.

3. Discard the “All-or-Nothing” Perspective

People with an all-or-nothing outlook on life are something I run into frequently.

They make statements like

● “I'm either valuable or unsuccessful.”

● “Either I'm clever, or I'm foolish.”

● “Either someone is correct, or they are wrong.”

● My personal all-or-nothing one-liner that I had to overcome was “people are either good or bad.”

It is hard to advance when thinking is so harsh and definite. Keep in mind that making errors gives you a chance to develop and grow.

Your inner voice—does it demand perfection?

By conquering perfectionism, you offer yourself the freedom to explore new ideas, try things out, and create a life that isn't constrained by the idea of being perfect.

4. Get in the Habit of Improvising

Change the script if your inner monologue is a steady stream of criticism and self-doubt.

Our inner narratives are frequently not even our own. They may originate from toxic parents, past bullies, or people in your life who only intended to bring you down to boost their own egos.

But without awareness, the opinions of others become internalized and prevent you from having confidence in yourself.

Break these negative self-talk patterns and treat yourself the same way you would a friend or family member. Practice self-acceptance and kindness instead of punishing oneself for every error and flaw.

Abandon any self-criticism.

While you might believe that criticizing and placing blame on yourself will inspire you, it actually does quite the opposite—self-compassion works better.

You may make changes to improve your health and happiness, but you do this out of concern for yourself, not because you're unlovable or undesirable the way you are.

5. Establish a Philosophy of Progress

What contributes to our success stories?

Mindset is everything.

Consider the following two mindsets:

● Fixed mindset: The idea that intelligence and abilities are predetermined from birth. People with fixed mindsets frequently experience life stagnation. What good is it to try if you're never going to get any better at something?

● Growth mindset: The idea is that humans may develop their intelligence and abilities through effort and practice. People with a growth mindset think they can improve at everything with practice and patience. They are less under pressure to achieve perfection and are more open to taking on challenges. Instead, they emphasize long-term development and progress.

Consequently, adopting a growth mindset is necessary if you wish to achieve your goals. It's possible to begin anything new and hone your skills over time.

6. Step Outside of Your Head

Simply stepping away from your thoughts and gaining some distance might be the catalyst for a breakthrough. Call a friend for help if you find your mind wandering to unhelpful or harmful places.

When you discuss your concerns with someone, they may be able to offer feedback and save you from overthinking every potential negative outcome. When you get off track, and the third party provides helpful feedback, this positive thought process could help you get back on track and raise your confidence.

It's time to start telling yourself that you can.

True, significant change begins inside. Your entire life will change when you change your self-doubt thoughts into self-belief.

How Can We Transform Our Energy by Managing Our Thoughts?

We attract where our attention and energy goes. Fear is harmful, and despair and hopelessness are unhelpful since they sap our energy and set us back from our goals.

The question then becomes how to counteract this pessimistic thinking. The first stage is realizing how crucial it is to banish all negativity from one's mind, and the second is learning to recognize when negative thoughts are occurring.

Having negative thoughts is inevitable. We all have spontaneous, unwanted or unpleasant thoughts from time to time. It's important to be self-aware in these moments and to immediately catch ourselves thinking negatively in the act.

When we become aware that we are thinking negatively, we may use any one of the following to counteract it:

● Replace the negative thought with a more optimistic one: If you're feeling anxious because you imagine the worst-case scenario, try refocusing your attention on the positive outcomes that are possible. Because your mind can't hold two opposing ideas at once, turning a negative into a positive is a way to get rid of it.

● Remind yourself that a bad thought is simply a thought: The only strength a thought has is the one you give it. Repetition gives destructive thoughts more power. Though negative thoughts may spontaneously pop into our heads, we can choose not to give it our attention and disrupt the thought. Don't even bother thinking about them. Preventing negativity from taking root is key. With time and effort, you may learn to recognize when bad thoughts are forming in your mind and correct them.

Because the mind is habitual, replacing negative thoughts with more constructive ones is essential.

A Note to Yourself

As you reach the midpoint of your journey through the world of Shadow Work, it's time to take a moment to pause and reflect on the insights you've gained so far. One powerful way to deepen your understanding and relationship with your Shadow Self is to write a letter directly to it.

☕

Write a note to your Shadow Self

My dear Shadow,

Describe your relationship with your Shadow Self.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Here are some prompts to help you:

● How did you feel when you discovered that you had a shadow side?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What emotions or feelings do you feel towards our shadow? Do you feel love, dislike, confusion, turmoil, happiness, anger, fear, resentment, or shame? Name any that apply.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you feel the need to continue to hide your shadow self, or do you want to embrace it?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you feel you could count on your shadow, or have you ever thought it was reliable? Do you work together, or are you always at odds with each other?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Write about how you felt when you discovered that your shadow meant you no harm but was born from a place of misunderstanding.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Were you shocked, devastated, indifferent, surprised, or happy when you realized your Shadow's motivations?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Were you convinced your Shadow had been leading your life all along?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Did your shadow make you feel useless, helpful, empowered, or small?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Did you feel judgment or a sense of belonging because of your Shadow?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you think it caused your life to feel out of control?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Write about your healing journey thus far; what have you come to realize?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you feel that your Shadow has protected you from misery, sadness, or anguish?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you feel that your Shadow has prevented you from becoming who you truly are?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Did your Shadow have a say in how you experienced certain events in your life?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Now that you’ve embraced your Shadow Self, are you able to emerge as your authentic self and view things from a new perspective?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Will your Shadow still affect your view of yourself, other people, and the world around you?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What valuable lessons have your Shadow taught you? If any, do you feel like you now benefit from those lessons learned?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do you wish to remove your Shadow from your past, or are you grateful for it being part of your journey?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Lastly, thank you to your Shadow Self.

● Express why you’re grateful for your Shadow. Did your Shadow teach you perseverance and resilience? Did it show you how to defend yourself and served to protect you? Did it lead you to unleash the warrior within you to effect positive change?

____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Why are you grateful for this journey?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Shadow, I love you. I am you, and you are me. We needed a transformation to become the best version of a single being. I embrace your existence and no longer wish to hide you; I am choosing to move forward with radical self-love for all of me. We are more powerful together.

Love,

My Authentic Self

Affirmations for Practice

The following affirmations will help you love, embrace, and accept all of yourself:

● I intend to keep educating myself and honing my skills in whatever way possible.

● I'm going to make an effort to sit with the uncomfortable feelings I have.

● My happiness solely depends on me, regardless of the circumstances of my upbringing or other aspects of my life.

● Because I value my dignity, I have decided to treat people who have wronged me with courtesy and respect.

● I am grateful for the fact that I have become more empathetic as a result of the challenges that I have faced.

● Because I am worthy of finding inner peace, I will keep working on my development.

● The reality is that life is unfair, and it is up to me to accept it and make peace with it.

Recalibrating Your Mind

This section delves into the world of mindfulness and meditation and explains how these practices may assist in managing unwanted thoughts.

To begin healing our shadows, we must first expose them. Meditation is one technique that may be used to accomplish this goal. When you enter a state of profound meditation, you let your mind relax to the point where theta brain waves become available. At this particular frequency, the subconscious mind may be relatively easily reached, and the darkness inside you can emerge into the light.

Note that everyone's journey is unique, and the process of Shadow Work can manifest in different ways for different people. A “eureka moment” may happen for some during shadow work, but it is not a necessary or universal experience. While uncovering your authentic self and learning about your Shadow, be open and honest with no expectations about what you will find. It is important to remember that Shadow Work is a journey, not a destination.

Giving the Shadow a nickname or label can help you have a more conscious awareness of what it is once you've reached the root of it, which is part of the journey of bringing the unconscious into the light.

What is meditation, why do we need it, and how can you begin practicing being more aware right now? Let's take a look at these questions and more.

What Is Meditation?

In mindfulness meditation, we're learning to focus on the inhalation and exhalation of the breath and be aware of when the mind strays from this activity. By returning to the breath, you are building your ability to pay attention and be present.

When we focus on our breathing, we develop the ability to come back to the present moment and stay there on purpose and without judgment.

Mindfulness seems simple, but practicing it takes time and patience.

It’s a practice that has been around for a very long time and was first created to help people learn more about the sacred and mysterious forces of life. However, today, meditation is often used to help people relax and feel less stressed.

It’s a type of medicine that treats both the mind and the body; it can help you feel deeply relaxed and calm your racing mind.

You can refocus your attention and stop the constant stream of disorganized ideas that could be causing you anxiety. When practiced daily, this process could lead to better physical and mental health.

The Benefits of Meditation

Meditation can help you feel calm, peaceful, and in balance, which is good for your emotional, mental and physical health. By turning your attention back to something peaceful, you may also use it to unwind and deal with stress. Learning to meditate can assist you in maintaining inner calm and centering yourself more effectively.

By engaging in Shadow Work, you can overcome subconscious blocks that may arise during meditation. If you don't confront your Shadow, you could find yourself in a loop of unwanted behavior and negativity throughout the meditation.

According to research published in The Scientific World Journal, practicing meditation, doing Shadow Work, and dreaming may all considerably improve our sense of self and self-awareness (Cotec, 2020).

The benefits of meditation and Shadow Work (Cotec, 2020):

● Being at peace with oneself.

● Your conscious mind is calmed.

● When you are compassionate with your Shadow, it is simpler to be compassionate with others.

● Boost your self-respect, self-assurance, and self-esteem.

● Reduce your critical inner dialogue.

The good news? You keep receiving these benefits even after you stop meditating. Meditation can help you go through your day with less stress.

Common Myths about Meditation

Some people have tried to put a number on the benefits of meditation, but it does them a disservice. With consistent practice, you gradually become different; thoughts slow down, and you become more aware of the present moment. You're more caring, patient, and compassionate.

However, there is a great deal of misinformation about what meditation is. Some of the wildest things I've heard about meditation come from those seeking to access astral worlds or from others who are new to the practice and think that meditating entails not thinking at all.

So let me address some common meditation myths:

Myth #1: Meditation Is Challenging

This myth stems from the misconception that meditation is an arcane activity performed solely by holy people and spiritual masters. Learning to meditate can be simple and enjoyable when you get guidance from a guided meditation app or a skilled, qualified teacher or coach. The exercises might be as easy as concentrating on your breathing. Because we focus too intently, are too connected to the outcomes, or are unsure of our technique, meditation may feel challenging to us. Studying meditation with an experienced instructor is the most remarkable approach to making the most progress and having a positive experience throughout the process. An instructor will assist you in comprehending what you're going through, getting past typical obstacles, and developing a fulfilling daily practice.

Myth #2: To Get Any Benefits From Meditation, You Must Practice for Years

There are both short-term and long-term benefits to meditation. Benefits can manifest as soon as you sit quietly to meditate and within the first few days of everyday practice. Numerous scientific studies show that meditation significantly impacts the mind-body system, even after a few weeks of practice. For instance, a groundbreaking study conducted by Harvard University and Massachusetts General Hospital discovered that even a brief eight-week meditation practice led to growth in the brain regions responsible for memory, empathy, a sense of self, and stress management, in addition to helping people feel less anxious and more at ease (What Meditation Is and Isn’t, 2021).

Myth #3: You Should Have Transcendental Experiences When You Meditate

When it comes to meditating, some individuals feel let down when they don't have any extraordinary experiences, such as seeing colors, levitating, hearing angels sing, or catching a glimpse of Nirvana. Although meditating can lead to many beautiful experiences, such as feelings of ecstasy and oneness, they aren't the main goals. The actual benefits of meditation occur throughout the rest of the day when we are going about our everyday activities. When we leave a meditation session, we take the calm and serenity with us, which enables us to be more imaginative, kind, focused, and loving to everyone we come into contact with.

Types of Meditation

Meditators who have been doing it for a while agree that your mental and physical well-being may greatly benefit from a regular meditation routine.

But what will they disagree on? Many civilizations, cultures, spiritual disciplines, and religions have hundreds of distinct meditation techniques because each individual is unique, and the best or most effective kind depends on personal choice.

Meditation may be calming or insightful, which is intriguing. Many meditation techniques use both. These meditations help us discover tranquility, contentment, and empathy.

A steady state of mind can be achieved through the regular practice of the following methods (What Are All the Types of Meditation & Which One Is Best?, 2023):

● Focus: Because the breath serves as meditation's focal point, mind anchor, and awareness-maintaining tool, this type of meditation is quite simple. Mind wandering? Just breathe.

● Body scan: Our bodies and minds often do different things. This method involves a mental scan from head to toe to synchronize body and mind. Imagine a photocopying light gently traveling over your body, drawing attention to any pain, feelings, tensions, or aches.

● Noting: This approach entails noting what's distracting the mind to the point that we lose awareness of the breath when focusing on the breath or sitting in silence (or whatever the object of focus is). We note the idea, feeling or sensation to increase awareness, make space, let go, and understand our thinking patterns, inclinations, and training.

● Visualization: During this meditation, we visualize something or someone instead of focusing on the breath. It may seem complicated, yet it's just like recalling an old friend's face without effort. Visualization lets us study the mind and focus on physical feelings.

● Loving-kindness: This strategy focuses on the images we create about certain individuals; we focus on things such as whether we like them or not and why we feel that way. We release negative sentiments by sending positive energy and compassion to ourselves and others.

● Skillful compassion: Like loving-kindness meditation, this includes focusing on a loved one and paying attention to our heart’s feelings. By helping others, we can find satisfaction in ourselves.

● Resting awareness: This approach entails allowing the mind to rest completely; ideas may come, but they just float away rather than disturbing you and taking you out of the present moment.

● Reflection: This method allows you to ask yourself, possibly, “What are you most thankful for?” Be aware that posing a question to oneself in the second person, as in “you,” will deter the cerebral mind from attempting to come up with a logical response. Focus on how the question makes you feel rather than how you think about it.

Other Meditation Techniques

Explore these other ancient practices. Note that the following methods are most beneficial when acquired by an experienced and qualified instructor.

Ancient meditation methods (What Are All the Types of Meditation & Which One Is Best?, 2023):

● Zen meditation: This ancient Buddhist practice involves sitting straight, tracking the breath, mainly as it flows in and out of the abdomen, and allowing the mind to simply be. It encourages presence and awareness.

● Mantra meditation: This method is very similar to that of focused attention meditation; however, rather than concentrating on the breath to calm the mind, the practitioner concentrates on a mantra, which may take the form of a single syllable, a word, or a phrase. The idea behind this is that the gentle vibrations caused by repeating a mantra can lead to positive changes, like more self-confidence or more compassion for others, and help you get into a deeper meditational state.

● Transcendental meditation: The easy practice is done twice daily for 20 minutes while sitting comfortably with one's eyes closed. You are advised to meditate twice daily, usually in the morning, mid-afternoon, or evening.

● Yoga: Many meditation methods, like Kundalini yoga, improve the nervous system and help us deal with daily stress. However, to fully benefit from yoga and integrate various neuromuscular changes during practice, we must dedicate time for savasana, sometimes called corpse posture or relaxation pose, which helps unwind the body and release tension.

● Vipassana meditation: Another time-honored practice that encourages you to employ your capacity for concentration to deeply investigate specific areas of your existence to bring about change in the long run. Vipassana helps us gain insight into the fundamental essence of reality by contemplating suffering, un-satisfactoriness, impermanence, non-self, and emptiness.

● Chakra meditation: This method maintains the openness, alignment, and fluidity of the body's primary chakras, or energy centers. Chakra meditation may balance blocked or unbalanced chakras, which can cause physical and emotional discomfort.

● Qigong meditation: This strong and age-old Chinese practice uses the body's energy pathways, known as “meridians,” to harness energy. It is believed that directing this energy within, during meditation, will support the body's ability to heal and function while directing it outward will aid in healing others.

● Sound bath: This meditation style uses bowls, gongs, and other instruments to produce sound vibrations. These vibrations concentrate the mind and put it into a more peaceful state.

● Tapping: Acupressure and psychological principles are the foundation of tapping. For thousands of years, Indian Ayurveda has taught that pressing Marma points eliminates toxins and promotes cell development. Tapping begins by focusing on a negative feeling, such as concern, anxiety, or an issue. The next step is to remember that feeling while using your fingertips to tap anywhere from five to seven repetitions on nine distinct meridian points throughout the body. Tapping is said to relax and reassure the nervous system. Even the soothing rhythm of your hands on your body might ease unwanted thoughts.

● Triangle meditation: We frequently picture a quiet mind filled with peaceful ocean sounds during meditation. While it's a lovely thought, most people can't achieve it. You may attain the advantages of relaxation by counting and changing your breathing patterns rather than attempting to aspire for something idealized. Imagine taking four breaths back closer to the side of the triangle towards the top, pausing, then taking four breaths down the sides of the triangle upon that exhale, and then taking four more breaths to finish the triangle when all the air is out of the lungs. Keep doing the visualization as long as it seems comfortable to you.

Did you like any of these meditation techniques?

Remember, the method doesn't matter. However, choosing a style that lets you bring calm, empathy, and mindfulness from meditation into your day is essential.

How to Meditate

To aid with meditation, many techniques may have a variety of aspects. These may change based on whose advice you heed, who is instructing a class, and what type of meditation you prefer.

Don't let the thought of meditating properly make you nervous. You might opt to attend specialized meditation facilities or classes for groups guided by qualified teachers. However, it is equally simple to meditate on your own. Or you could discover apps that are easy to use.

It's up to you to decide how formally or casually you practice meditation, depending on your preferences and the demands of your daily life. Some individuals include meditation in their everyday schedule. They may spend an hour meditating both in the morning and at night. Each person's needs are different, but starting your practice can simply be a short period of focused meditation.

Here is a basic independent meditation you may use to get started (Scott, 2020):

1. Settle Into a Cozy Position

Choose your seating arrangement. Many enjoy relaxing in a nice chair, while others sit on the ground with their legs crossed. You want to stay alert and be able to unwind thoroughly.

Make sure your posture is appropriate. Straightening your spine makes it simpler to stay awake during extended meditations. Your body will get used to the posture as you progress to extended durations of meditation if you start your practice with this in mind.

If you feel your shoulders sagging while meditating, gently straighten them back up. Maintaining a straight spine throughout extended meditation sessions is another way to avoid back pain.

If you decide to use seating, it is recommended that you do so on a chair and position yourself such that your feet are firmly planted on the floor. This will help you maintain better posture and focus on your exercises.

2. Gently Close Your Eyes

Once you're comfortable, take a soft glance into the distance before slowly closing your eyes. Keep your mouth slightly open, and your jaw relaxed—your entire face must be relaxed.

Remember not to close your eyes tightly. If you see your face tensing, open your eyes gradually, return your sight to it softly, and lower them once more.

Your aim at this point is to let your entire body relax. Take a few slow, deep breaths if you notice that certain sections of your body are becoming tense, and give yourself time to relax.

3. Set Thoughts Aside—Focus on Your Breath

Thoughts are beyond your control, but you can choose how much influence they have on you. Instead of trying to push or dismiss them away, just take a deep breath, acknowledge that they're there, and return your focus to the present. Focusing on your breathing, the inhaling and exhaling actions, can help you set your thoughts aside and remain present and focused. Mastering this skill during meditation can help you practice it in everyday life.

Do not be harsh on yourself if you have become distracted by your thoughts. Without judgment, pause to consider where your mind has wandered before returning to breathing.

4. Keep Trying

That's all there is to it! Continue to allow thoughts to come and go while not tuning into them. The longer you practice, the more frequently you find yourself in the silent places between your thoughts.

Your Action Plan - 7-Day Meditation Challenge

Remember that consistency is more essential than intensity when creating a meditation habit. Maintaining a daily meditation practice is more essential than the duration of the practice itself.

Keep to the 7-Day Meditation Challenge schedule, and plan your daily meditation sessions down to the minute. Sticking to this meditation challenge plan is the best way to begin your meditation practice and, more importantly, to start creating an enduring meditation habit.

Here's how you can start the challenge:

Day 1: Pay Attention to Your Breathing

It's time to begin your meditation practice!

Your first step in completing the 7-Day Meditation Challenge is, to begin with, a three-minute meditation session and concentrate on your breathing while doing so. Because breathing is the most direct link to the present moment, concentrating on it will assist you in connecting your mind and body.

Day 2 and 3: Five Minutes of Meditation

On days 2 and 3, keep up your previous practice of meditating for five minutes using whichever method you like.

You could keep doing the same meditation if it's something you enjoy, or try out others and pick a new one each day.

Day 4: Consider a Loved One

On the fourth day of the Meditation Challenge, you should complete your five-minute meditation session; however, you should wait to rise until after you have finished.

After you have completed your meditation, take a moment to reflect on someone you care about, whether it be a spouse, a member of your family, a close friend, or even your pet. Feel the joy of having that person in your life and see them smiling back at you.

You'll feel happy inside and out after your meditation session.

Day 5 and 6: 10 Minutes of Meditation

You will need a ten-minute meditation session to complete days five and six of the Meditation Challenge.

You should make every effort to maintain a consistent meditation time, whether in the morning, during your lunch break, or in the evening. Setting aside regular time for meditation will make the practice a habit that sticks.

Day 7: List Three Things You’re Grateful For

On Day 7 of this week's Meditation Challenge, after you have completed your five to ten minutes of meditation, continue to sit quietly for a bit longer, take out a piece of paper or your journal, and write down three things for which you are thankful. The ability to feel the earth beneath your feet, to have a safe place to sleep, and to take in the world around you are all examples of this.

And that was your Meditation Challenge! You may take this 7-Day challenge and rinse and repeat to work towards making it a lifelong practice. It takes time before something becomes natural and easy for most of us, but you’ll always be one step ahead if you keep trying.

Speaking about being grateful, do you know about the fantastic benefits of journaling what you’re most thankful for? The list is endless. The following section will explore the power of journaling and how writing helps us find inner peace and enlightenment.

The Power of Journaling

This section delves into journaling as a path to healing our inner selves. Writing down your ideas is a practical approach to getting immediate relief from tension and anxiety.

Writing in a journal has been regarded for a long time as an efficient method to alleviate stress, assist with melancholy and anxiety, concentrate thoughts, and arrange one's life. It's useful for meditation, breaking down barriers, and letting go of stress. Journaling has several advantages, one of which is that it can be done without experience or expense and at any time that is most convenient for you. However, maintaining a journal is more than merely writing down your ideas.

What Effect Does Journaling Have On Your Mental Health?

Writing in a journal is a terrific way to release pent-up emotions and get perspective on areas of your life that aren't serving you. Journaling may help you form or practice good habits, create and achieve goals, manage your mental health, and reduce worry, stress, and sadness. The mental health benefits of even a short daily practice may be profound.

Some individuals keep a journal for therapeutic purposes, while others do it for more practical reasons. Writing is a natural healing practice, and it may assist you in organizing your ideas, expressing yourself, and processing and dealing with your positive and negative emotions in a constructive, healthy manner.

Keeping a journal can also have the following benefits (Anwar, 2022):

● Stress management.

● Goal setting and tracking.

● Achieving those objectives.

● Tracking issues to identify causes.

● Finding motivation.

● Overcoming fears.

● Recognizing and dealing with negative actions and thoughts.

● Making positive self-talk a habit and creating affirmations.

Journaling may assist in processing unpleasant ideas and emotions. It may be a technique to express powerful and emotional feelings that are difficult to deal with.

Reflective Journaling on Shadow Work

As we know, Shadow Work aims to bring the inner self into conscious awareness, and keeping a journal of your Shadow Work is one of the most effective methods to do just that. Our journals are valuable resources for self-directed work. They serve as a reflection of our ideas and provide us with a space to think.

You may develop your Shadow Work journaling skills over time. Start by just taking on what you feel comfortable with.

Journaling prompts for Shadow Work:

We may capture past events, delve into memories, jot down tales, and unravel belief systems we've had from infancy when we journal, mainly while doing Shadow Work. It might be helpful to record these thoughts in a diary, notebook or journal.

By responding to the prompts provided in this book and recording your answers, you have been utilizing the valuable technique of journaling. Jung believed journaling could help individuals access and explore their Shadow by providing a safe and private space for self-reflection and expression. Through journaling, individuals can explore their thoughts, feelings, dreams, and fantasies, and gain insights into their deeper motivations, desires, and fears. Jung also believed that journaling could help individuals confront and integrate their Shadow by facilitating a dialogue between the conscious and unconscious aspects of the self.

Continue your Shadow Work by using these journaling questions:

☕

● Have I observed any recurring patterns in my life? What can I do to stop this negative cycle?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Who is someone who has hurt me or betrayed me? How do I currently feel about them?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● At what times do I feel most appreciated?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What have I buried deep within me that hasn't been fully healed yet? What should my first action be to start the healing process?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● How may the responses to the questions that were presented above have an impact on both my present and my future?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Manifest Your Thoughts

When we keep our thoughts confined to our consciousness and give them our undivided attention, they grow in power.

This chapter explored how our thoughts have the power to influence our everyday lives and, ultimately, our entire lives. What we think and what we focus on manifest in our lives. We can improve our lives if we change and refocus our thoughts on the positive in the here and now. This section showed you how to reframe and control negative thoughts and change that energy into something worthwhile.

Remember that two things must take place before our thoughts become powerful.

The first step is to heighten our awareness of the thought in question, then to repeat it and expand upon it. A thought will prevail if it is practiced often and expanded upon. The more you are aware of it, the more likely it is that it exists not just in the world of the conscious mind but also in the subconscious mind.

Second, preserving and expanding our mental energy is essential. We can more easily disengage ourselves from unpleasant contemplations if we engage in introspection into the nature of thoughts. If we make an effort to cultivate thoughts that are good and helpful, we will ultimately be driven to achieve greatness.

We’ve also explored mindfulness and meditation, which date back centuries and still bring peace of mind to many. This chapter provides a 7-Day Meditation Challenge and guides you on the fundamental principles needed to start your meditation journey.

As we learned why taking a deep breath is so important, we also ventured into the power of journaling and why we needed it to become more aware of the things we were sometimes too afraid to say or admit aloud. You’ve been journaling all along, so you’ve witnessed firsthand the benefits of journaling your thoughts and feelings.

Your mind is at ease, your worries are set free, and now we can focus on aligning our conscious and unconscious selves. Chapter 5 will help you take this much-needed step.

Perform Your Recommitment Ritual

Take some time today to perform your recommitment ritual. Remind yourself that you are strong, fearless, and courageous for even trying to better yourself. You can be proud. Revisit this ritual as often as you would like, even beyond the last chapter of this book. Remember, Shadow Work is a journey, not a destination.

● In what ways can you go forward in your quest for self-discovery and healing this week?

____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What are some ways in which you could make a difference for the better in your personal life?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Describe a difficult situation that eventually helped you become stronger.

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● In what situations do you have the greatest sense of energy and independence?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Are there any emotions you're trying to avoid feeling because you think they'll be too painful, challenging, or raw?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What are some of the most important things you've learned about healing so far?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What are some of the surprising things you've discovered about yourself during this time of healing?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

My Self-Reflective Thoughts on This Chapter

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Chapter 5

Integrating the Conscious and Unconscious Self

Your mind knows no bounds. It takes on the restrictions you put on it, consciously or subconsciously. The path to realizing your potential starts with exploring yourself. Learn the inner workings of your mind, and you will have the power to make any vision a reality.

This chapter will walk you through several methods to help you integrate your conscious and unconscious selves so that you may become a more whole and authentic version of yourself.

Why Is It Essential to Integrate All Our Selves?

When you are being your actual, authentic self, you feel a sense of inner peace with the things that flow from your thoughts, words, and actions. Your true self encompasses more than what individuals do to earn a living; it includes everything you have or what you represent to someone, like your mother, sibling, or best friend. It's the essence of your being. Being authentic means expressing oneself honestly in your ideas, words, and deeds and ensuring that all three facets align. It's easy to get into the people-pleasing mode and act or speak to societal norms and peer pressure when disconnected from our true selves.

Authenticity shines a light on the way forward, showing you how to move closer to the life you wish to live. Having a firm grasp on what is important to you might help you to start making choices that align with who you are and what you value. You start to construct a life for yourself that is rich in significance and filled with delight. Doing so motivates everyone around you to follow in your footsteps and take action to do the same.

Consequences of Hiding Your True Nature

It is important to remember that your genuine self is in no way similar to the idealized version of yourself that modern society encourages, which is to put your best foot forward.

There are some situations where we may feel compelled to exhibit the best version of ourselves, such as job interviews and first dates. But if we always put our best foot forward, we may end up censoring and controlling essential parts of our individuality and losing touch with our genuine selves.

People post all sorts of innovative ideas, images of their new homes, pictures taken on vacation, and the most recent updates on the adorable things their children are doing on social networking sites such as Instagram, Pinterest and Facebook, for instance.

You probably won't see images of them burning the cookies when they try a new recipe for the first time, pictures of how untidy their new home is, or pictures of the very obnoxious things their children are doing. These are the things that are most likely to be left out.

This type of “life editing” might lead you down the path of attempting to achieve perfection and losing sight of who you are. People tend to conduct their lives based on responsibilities, tasks, expectations, and many “shoulds”. This might cause you to lose sight of the here and now in favor of dwelling on the past or future.

Being True to Yourself Carries Some Risks

When contemplating anything new, weighing the potential benefits against the potential drawbacks is essential.

The following are common fears of putting your authenticity front and center:

● People might not like you.

● People won't accept who you really are.

● People will form opinions about you.

● Your feelings could get hurt.

● You lose control. You have no control over how other people will react to your truthfulness and straightforwardness.

● You are exposed to the unknown in a greater capacity overall.

What Are the Advantages of Being Your True Self?

Authenticity means never changing who we are for the sake of pretending to be someone else. We are fully conscious of the here and now. We don't care who we disappoint or how other people may interpret our actions; we just do what brings us joy and pursue our passions.

Pursuing a genuine life requires ongoing work and calls for personal sacrifice. When we show others our true selves, they may not always react positively. But, we have the chance for people to love and embrace us. When we show that we are genuine, we are also revealing that we are vulnerable; we are exposing all aspects of ourselves, both the positive and the negative. By doing so, we pave the way for genuine acceptance and unconditional love and foster more open and honest relationships.

Strategies for Finding and Becoming Your Most Authentic Self

Understanding who you are is the first step toward designing the life you've always imagined for yourself. Using these guidelines, you can start shining a brighter light on your path. The strategies below all fall under the umbrella of “Shadow Work” and have been part of your work so far. Through Shadow Work, we were able to identify the parts we were ashamed or embarrassed by, but we were also able to embrace these aspects because they formed part of who we are and what we desired and identify where we needed inner healing. Our Shadow helps reveal our most authentic self through the acceptance of who we are—such as those traits we try to keep hidden—and once we show ourselves the meaning of true love (by accepting and embracing all that is you), we can finally embody all that we stand for—our authentic selves.

The strategies to becoming your true self:

1. Be Present

Being able to remain present with oneself despite whatever may be occurring in one's surroundings is a necessary component of authenticity. You can't know what you're feeling if you're too preoccupied with thinking and responding to other things.

Consider turning your attention inward whenever you worry about how you come across, whether you are liked, or what to do next. Think about what you value.

Throughout the day, make it a habit to give yourself frequent self-checks and pauses to focus on your breathing. This will enhance your attention and make it easier for you to recognize when you act inauthentically.

With awareness, you may express yourself more completely and act more like you.

2. Think About What You Value

When it comes to leading a meaningful life, values may be thought of as a collection of directional lights or waypoints along the path. Remembering a point in your life when you felt utterly alive and when everything in the world seemed to be functioning as it should, is one method to unearth some of the values that are important to you.

What was it that made it stand out so much?

The more you think back on the event, the more likely it is that you will find that it taught you several essential values.

If we get the sensation that we are not being authentic, it may be because our core beliefs are not being actively pursued in our daily lives. Our performance, the quality of our relationships, and even our mental health might all suffer due to this.

The key to unlocking greater authenticity is in both being aware of your values and being able to identify how those values appear or do not appear in your life and your work.

3. Recognize the Difference Between Internal and External Influences

In life, there are some routines and actions that we follow due to internal forces and motivations. Others are more influenced by factors from the outside world, such as social groups or external societal standards. It is essential to identify your significant objectives and concentrate on the actions required to accomplish them.

Separating your internal and external motivations helps you find your authentic self.

Here’s the difference between the two:

● Motives from the inside: The urges and desires that originate from inside a person are considered to be their internal motivators. Aspirations from the depths of your soul that drive you to improve yourself and reach for the stars are what I have in mind.

● Motives from the outside: External motivators are things like money, prestige, recognition, and external expectations that influence our choices.

You'll have a lot more clarity when making choices when you try to identify and separate your internal and external motivations.

Consider the following:

● Do I sense that other people are putting pressure on me to take this step?

● What exactly am I hoping to achieve by pursuing this objective?

● Am I ready to make the effort necessary to overcome challenging obstacles to achieve this goal?

● Is this really what I have in mind for myself?

Pay attention to your instincts. When you pay attention to your gut feelings and follow your instincts, the solution may lie hidden inside you all along.

Pay attention to how you talk to yourself in your head, specifically keeping an eye out for phrases like should and need to. These statements often serve as hints that draw our attention to our drivers. I wonder what my potential future stages in my career are, which is a better alternative than “I should be considered for the next promotion” or “I find myself wondering what the next step would be for me to achieve greater work happiness.”

4. Be Brave to Affirm What You Know to Be True

Enhancing your communication skills might significantly impact the degree to which you can live an authentic life.

We often need to communicate more effectively because of how we express ourselves. Because the other person needs to comprehend our objectives, there is a breakdown in communication, which leads to disagreements and uncertainty.

Some individuals have the habit of being passive communicators and are reluctant to voice their ideas. Others rudely dominate talks and don't listen to what's being said. When dealing with communicators who engage in passive-aggressive behavior, sarcasm, and dishonesty, barriers to an authentic discussion are created.

Means of assertive communication:

● Putting up your requirements with open and unafraid confidence.

● Paying attention to what other people have to say and taking notes.

● Maintaining eye contact is essential while having a discussion.

● Being capable of saying no.

Maintaining an open and honest conversation while taking the needs of others into account is possible when one adopts an assertive communication style. This makes it more likely that both people will get to talk in a conversation.

Establishing boundaries can help you avoid engaging in harmful communication and will also assist you in being authentic.

5. Establish a Network of Social Support for Yourself

One of the best things about life is being yourself around the people you care about most. Friends, family members, and coworkers are all potential members of this support system. It may also include the participation of trained experts, such as a therapist or a coach.

Make it a point to spend time with your closest friends regularly, in person, or virtually. Having an authentic existence requires you to spend time with authentic individuals.

In doing so, you must intentionally choose who you spend your time and energy with and make sure they support your path and are genuine to themselves.

Take an occasional inventory of the individuals in your social circle and make an effort to surround yourself with positive, encouraging people who lift you. They can instill confidence in you so that you can shine as your authentic self.

6. Find the Strength to Confront Your Fears

Many individuals have things they'd want to accomplish if only they were in a different situation (better off financially, more sure of themselves, with more time on their hands, etc.). A key component of living an authentic life is ensuring that you do not let the narratives you tell yourself get in the way of pursuing the things that are most important to you.

Suppose you've always harbored the desire to live a life filled with greater excitement, for example. What steps can you take to transform your aspiration into a more manageable and attainable objective?

You may be unable to give your notice at work and go on a cross-country road trip that lasts a whole year right now. But what steps can you take to make that a reality or can you discover a new pastime that satisfies your need for excitement and new experiences?

7. Work Toward Authenticity Each Day

Sometimes, one gets the impression that authenticity is a broad and general term. But when you take a closer look, you'll see that it all boils down to your daily choices. Because the sum of those little moments—the words you say, the choices you make, and the deeds you do—ultimately determines who you are.

Beginning each day with a purposeful plan is the first step toward living an authentic life.

There's no way you'll feel like you're living your truth if other people's needs take precedence over your own. Make sure you give yourself enough time to pick which activities at work, at the gym, and in bed will take precedence over the rest of the day.

Set aside time daily to accomplish your objectives, even if it's only a baby step. This might be as easy as devoting a short time to exploring other job paths or engaging in an activity that provides pleasure, such as performing an art form or a sport.

Be dedicated to completing those simple things. You'll be astonished at how easy it is to notice how those seemingly little adjustments pile up.

8. Gain Perspective by Stepping Back

When you're stuck in a rut, it makes perfect sense to use every ounce of your mental capacity to figure out a way out of the situation. However, there are situations when using such an attitude will not only get you nowhere but will also lead you into a loop of overthinking.

It's easy to forget who you are when you have your head buried in an issue for too long. When you want a better understanding of a situation, it's often necessary to remove yourself entirely from it and take a step back.

If you want to accomplish anything enjoyable, you may need some time off—a day or a week. Taking a pause allows you to tune into your instincts and heart, which will help the solutions come to you easily.

What Are My Thoughts on Becoming My True Self?

Visualize your authentic self and write it down, then vocalize what you really want by reading this section aloud. Remember that authenticity does not mean perfect or ideal. It is the self you are when your thoughts, actions and words are at peace with each other. In your visualization, you may also take this opportunity to define what authenticity means to you.

____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Moving Away From the Past Self

We may have become very accustomed to living a segregated life from our shadow, in constant conflict or turmoil. Nonetheless, there are occasions when we may inadvertently get stuck in the past, which can lead to negative experiences. It is reasonable to state that no matter how hard we try, we simply cannot undo what has already occurred.

We can choose. The more we live in the past, the less we can focus on the present and shape our future. In the end, dwelling on the “shoulda, woulda, and coulda's” wastes our time, emotions, and energies.

Instead, we can draw lessons from our past so that we won't repeat them in the future and may make wiser judgments. When you truly let go of the past and put it in the rearview mirror, you have made a big step towards accepting what has transpired and are ready to move on from what was.

If we look closely enough, we’ll see that our Shadow has taught us some valuable lessons in the past. For each of the methods below, I want you to think back on a past experience where your Shadow denied you the very action you needed to take in order to move on from your past self and become your authentic self. Journal anything that comes up for you.

Here are some methods for putting the past behind you:

1. Make the Conscious Decision to Let Go

This remark may seem obvious to you, but it's not. “Consciously” refers to being aware of your circumstances and their impact on you. You are not only enmeshed in emotionless blindness. Making a choice entails weighing your options and choosing to follow a path that promotes awareness and understanding.

2. Accept Accountability for Your Actions

The decision to take the required steps to advance is ultimately yours.

Why are you clinging to what or who you are? How do you feel when you cling to the past?

Is it more comfortable to dwell in remembrance, in the possibility of what was, than to deal with the actuality of the present moment? Is it simpler or more comforting to focus on how something was in the past or how you wish it had turned out rather than how it transpired? Are you hanging on because you need a reason to stay stuck?

Does concentrating on the past prevent you from going forward? Are you attempting to avoid facing loss and the vacuum it causes? Is there a specific outcome you hope to achieve by closing this chapter of your life?

In the long term, being as truthful as you can be is beneficial. Once you've made space for a better, more accurate knowledge of the circumstances, the anguish, hurt, wrath, and disappointment will lessen.

3. Create a Plan for the Near Future

Decide what matters most to you now, this second, and going forward. Taking even modest measures can help you get closer to your future, even if you don't know what it will look like.

You might also reorganize your priorities to give yourself more time to consider other options and chances. Do something adventurous and out-of-the-ordinary. Even if it doesn't work out, all that is important is that you give it a try. Make a route if you can't see one clearly in front of you.

4. Forgive Others and Yourself

Even though you still have doubts and reservations about the things that happened in the past, forgiveness enables you to accept them and reduce their power over you. People frequently act in their best interests without thinking about how they can damage or injure someone else.

You stay trapped and upset when you keep thinking about the past and the feelings surrounding it. It can be better to give yourself permission to forgive the people and events of the past and move on to the next stage of your life than to spend excessive energy and time attempting to understand something for which you may never find a solution.

Likewise, accept responsibility for your choices and actions. Accepting responsibility is not accepting blame. A person's actions may not have been your fault, but we continue to have painful experiences until we take responsibility for our part and choose to evolve from them. Letting go of resentment towards yourself and others will help you move from a reactive state to a responsive state. Refuse to allow someone's negative behavior to define you. Forgiving ourselves and others doesn't always come naturally; it is sometimes something we choose from our wiser and more evolved selves.

5. Learn From It

There are constantly new insights into who we are that might be gained due to life's experiences. The relationships and situations that didn't work out affect us the most, which is paradoxical but true. Anger, pain, disappointment, and despair are difficult emotions to manage.

We experience a sense of deprivation when things don't turn out as we had hoped. We might feel rejected or like our sense of self-worth is being hurt. We could feel a sense of helplessness and a loss of control over our future.

But if you pay attention, life lessons may be helpful. There is so much potential for development and, eventually, for making ever wiser decisions on the kind of lifestyle you want to lead if you can wait for enough time to comprehend the message.

Creating a Mindful Difference

Let's talk about how reactions and responses differ. Some people equate the two terms, but there is a huge distinction.

● React: People react to protect or defend themselves. When anything is said or done that makes us uncomfortable, we react. Our emotions play a major part in how we react. Our neck hair stands on end. Our stomachs begin to churn. Our faces become hotter, and our defenses go on high alert.

When we encounter them, reactions are immediately apparent. Some opponents deliberately fan the flames, especially if they anticipate our response. They are aware that if they push us, we will become tense and be ready to react.

The drawback of reacting is that we allow unfounded emotions to propel us forward. We become helpless. Reactions are irregular and emotional. The positive could be enthusiasm, but our emotion must be directed toward a goal rather than an unplanned, fruitless stimulant.

● Response: responding is the alternative perspective. Our reaction is still being stimulated from outside. But responding requires more thinking. There is reasoning present in the responses.

The key distinction may be that responding is more logical than emotional.

The benefit of a well-thought-out response is a lively discussion that is both positive and respectful. We develop. We listen. We respond. We behave honestly and authentically.

To limit or avoid reacting and concentrating on responding, we need to cultivate mindfulness, which may be defined as being more reflective and aware of others. Let's put mindfulness techniques to use when we respond.

As part of your Shadow Work journaling, think about situations that have caused you to react vs respond. Are there any similarities between the situations? How do these situations differ from one that you responded to, vs reacted to? Encountering situations or events that trigger a reaction can lead to a greater understanding of your emotional triggers, and with this awareness, you can learn to manage your emotions more effectively in similar situations.

The following four steps might help us respond more mindfully (Mertz, 2013):

Step 1: Take a Breath

It's important to keep your breathing pattern normal and steady. We can manage our thinking by paying attention to our breathing. By letting them go with each breath, we may get rid of ideas that energize us. We recover our attention by concentrating on our breathing.

Step 2: Become Aware of Your Body

Our awareness of our bodies grows with each breath. We control the fervor we are feeling at the time. We focus on how hot our face is, how our palms are getting sweaty, and how angry we are. When we concentrate on our breathing, not only do we bring our bodies into a stable condition, but we also quiet down our various systems.

Step 3: Let Go of the Stress

We take control of ourselves and let tensions go with each breath and increase awareness. Letting go gives us a clearer understanding of our true selves and what we desire. Releasing stress forces to reconnect us with our values and use calmer modes of communication.

Step 4: Increase Your Focus

We pay closer attention to what is said and how it is said while keeping our inner strength and tranquility. As we plan our answers, we become more aware. Our increased awareness allows us to respond more carefully and, if necessary, start steering the conversation toward collaboration or more fruitful topics of conversation.

A great many people think they are thinking when they are merely rearranging their prejudices. –William James

By paying close attention and noting whenever what you do or say seems out of alignment, you may begin leading a life where you are more responsive and far less reactive well before you engage your unconscious as a useful partner. Whenever you sense yourself about to react, pause, take a few moments to respond yourself, inhale deeply, and distance yourself from the situation before attempting a response.

The Final Thought

When you understand how the brain functions, address troubling ideas and feelings first, employ free association, adjust your thoughts to change your reality, and tap into your potential, you can regulate your unconscious thinking processes. If you are aware of your triggers, you can develop coping mechanisms for the associations that they cause.

Although much ground remains broken in studying human consciousness and behavior, there is still power to be harnessed from the shadowy depths of the unconscious mind.

It is possible to regain resilience. You may learn to unlearn your ego, previous misconceptions, and understandings of yourself and the outside world. You can question your thoughts once you realize they don't control you.

Because you are responsible for creating your world, the unconscious may become conscious of how you focus your attention.

When you change how you see things, they change too. You make better choices when you base your decisions on the truth instead of fear. You stop settling for what you have and start learning how to live again.

When you become aware of your thoughts' influence on your life and grasp the value of using your unconscious mind to uncover the truth, you may transform into whoever you wish.

So, who is the real you?

Perform Your Recommitment Ritual

This is your reminder of why you are doing this, what is at stake, and encouragement to follow through on the intentions you set for yourself. As you read through these questions, think about which ones speak to you and why. Then, write in a journal, meditate, or walk while thinking about the questions that stand out.

Keeping Promises Is Important

● How am I keeping my promises to myself and others? How can I do things better to build more trust, dependability, and integrity?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● How can I improve my reliability in terms of my presence and ability to take aligned action?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Where am I establishing or reestablishing confidence in myself and others?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Where do I have the most trusting gaps, and how can I bridge them?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● How can I be more truthful? More compassionate? Or more discerning?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● When I look at myself, what do I see?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Who or what helps me get back to myself (find my center) and get back on track?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What parts of myself or this journey have I been neglecting or avoiding that I need to face and integrate in order to move forward in my personal growth and development?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Why is it important for me to continue on my Shadow Work journey?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

My Self-Reflective Thoughts on This Chapter

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Chapter 6

The Real You

Throughout this book you explored both the light and dark aspects of yourself, shedding light on the unconscious parts that were once hidden from view. As we embrace the integration of these aspects, we become more whole and authentic, allowing us to live a more fulfilling and meaningful life. As we continue, we will work on acceptance and love for the authentic self that has emerged through this transformative journey. By reconciling the disowned aspects of ourselves, we can achieve a state of wholeness and alignment with our true nature.

The focus of this chapter is on the necessity of coming to terms with one's inner world to gain mastery over one's emotions and ideas. "Our identities change as we gain new experiences." This quote reminds us that coming into one's own is a lifelong process, not a one-time occurrence.

The journey toward one's true identity is never-ending. Putting into practice the techniques and exercises outlined in this book will put you on the road to discovering your true self.

Psychologists point out that many of us have to learn to control our emotions as children. Parents often tell their kids off for temper tantrums, being too active, and other highly emotional actions. As a result, this repression during development can cause our shadow selves to shut down our natural human emotions in the future.

We must keep telling ourselves that it's fine not to be okay. Our wide range of feelings and emotions should be celebrated and felt, not stuffed down and hidden away for good. When we finally admit that our feelings are genuine and we can't ignore them, we'll be much more open to reaching out for support when we're in a jam. It's hardest to accept your current mental and emotional state, but once we learn to accept them, it becomes easier.

It's okay to admit that you have experienced injustice and that others have wronged you. Because our shadow selves have become so good at clinging to grudges and emotional baggage, we often act in ways we can't fully explain until we finally snap. To counteract these repressed feelings, we might use a similar tactic to the first: bringing them out of hiding and dealing with them directly with the help of emotional acceptance.

Emotional Acceptance

When you are confronted with an unpleasant emotion, such as grief, fear, or humiliation, your natural preference is to push that sensation away as quickly as possible. If you feel that something will be unpleasant, you can persuade yourself not to go through with it. Because of this, you can engage in some activity to dispel the sensation. This means attempting to ignore it or self-medicating with substances like alcohol or drugs to feel better.

Nobody wants to go through life constantly experiencing emotional agony, yet denying your feelings can sometimes make the situation much more difficult to deal with. Emotions have a variety of functions, one of which is to provide insightful information about the external environment. This indicates that it is not in anyone's best interest to suppress or bury their feelings in any way.

Learning to embrace your emotional experiences is an alternative strategy to denying or suppressing your feelings, which are natural human responses. The term for this process is emotional acceptance.

What Does It Mean to Accept Our Feelings?

The practice of acceptance means that you give yourself permission to let your feelings be exactly as they are without criticizing them or making any attempts to alter them.

It entails being conscious of your sentiments and acknowledging that these sensations exist without attempting to deny or ignore them.

Acceptance requires letting go of your attempts to control your feelings and coming to terms with the fact that your emotions cannot cause you any harm. However, your actions to rid yourself of feelings, such as abusing substances or addictive behavior, can have negative consequences.

It is not the same as resigning oneself to suffering to accept one's emotions.

Accepting your feelings does not imply that you must surrender to always feeling horrible or wallowing in your suffering. Acceptance does not mean that. It also does not mean that you cling to terrible feelings or try to force yourself to go through emotional anguish to find healing.

The practice of acceptance is nothing more than recognizing and allowing one's current feelings while keeping in mind that they are temporary.

Think of acceptance as a lengthy struggle with your emotions that you have endured like a warrior. Acceptance means surrendering and leaving the struggle. You do not deny the notion that your emotions will triumph over you. Instead, you're simply abandoning the battle.

Accepting one's feelings necessitates accepting that such feelings are subject to change.

When experiencing happiness, it is essential to remember that it is a temporary state and that you should not expect to feel this way permanently. This is true for every feeling, from happiness to sadness to fear and worry. Feelings are fleeting and may typically be forgotten in seconds, minutes, or even hours.

Why It's Beneficial to Acknowledge Your Feelings

Why bother embracing your feelings when it would be simpler just to let them go? To answer your question, getting rid of emotions is not a simple task.

Many people have attempted to rid themselves of their feelings without much success. They found, and research shows, that emotions are challenging to let go of (Salters-Pedneault, 2022).

Because there is a purpose to your feelings' existence, you shouldn't make it your goal to eradicate all of them. Your feelings are a component of a more intricate system that assists you in determining what you ought to steer clear of and what you ought to get closer to. Emotions also play a role in developing long-lasting connections with other individuals.

Poor decision-making can result from ignoring emotions. It is therefore beneficial to acknowledge and embrace one's feelings because doing so allows one to get valuable insight by paying attention to what one is experiencing.

We may occasionally find it difficult to accept certain aspects of ourselves. It is not always simple to discover methods to show compassion, either because we were bullied as kids or because we compare ourselves to what we see in popular culture or on social media. Accepting who we are, however, is essential for our happiness and general well-being.

We may experience the unexplored parts of our minds by being honest with ourselves and embracing our shadow aspects. This gives us freedom to realize that we are not these shadow elements but only hold ideas, feelings and urges that come and go. If you don't first acknowledge to yourself that you do have unpleasant sentiments, you cannot just go beyond hatred.

We must have the fortitude to bravely enter the murky, dark seas of the unknown to feel self-love. Otherwise, every time we criticize someone else for their negative tendencies, we criticize our own hypocrisy.

An inner unification is the reconciliation of all components into a whole and balanced self. It is an acceptance and direct experience of the darker aspects of our natures in the context of deep honesty and conscious awareness, not indulging them.

To be real, we must face and accept every aspect of our inner self, including those aspects that are unusual or weird in our culture.

We will discuss the idea of self-acceptance in this section, define self-acceptance, and look at practical techniques to become more affirming of ourselves.

Are you ready to continue on your path to self-acceptance?

Self-Acceptance and Self-Love

Close your eyes, take a deep breath, and ask yourself, “Do I accept myself? Do I love myself?”

Asking ourselves that sounds kind of ridiculous, right? Most of us would respond to this query by saying that we accept ourselves. Contrary to what we would believe, many of us struggle with self-acceptance, which is why I'm asking you this question. Let's explore the potential causes of this.

Accepting yourself means accepting all your qualities, whether mental or physical, positive or negative.

Let's do an exercise to demonstrate this idea better.

Three aspects of yourself that you enjoy or are confident about should be listed or considered. These may be a few of your assets. For instance, you could be proud of being the first person in your family to graduate from college, adore how kind and compassionate you are toward others, and have a terrific skincare routine that helps you feel good about your appearance.

Do the exact opposite now. List three aspects of your personality that you find unattractive or insecure. We all have flaws, so don't be concerned if they are some of yours. You could be irritable occasionally, tend to procrastinate, or have difficulty in managing anger or controlling emotions.

Look at these lists—both of them—right now.

Which list—the positive or the negative—of qualities do you find easiest to accept about yourself?

Because we as humans try to avoid the aspects of ourselves that we do not like, if you are like most people, you may embrace your strengths more readily than your faults. Even though it is in our nature to reject flaws, self-acceptance calls on us to cherish all aspects of who we are.

What is self-acceptance as opposed to self-love, then?

The similarities between these two ideas are not to the exclusion of their differences. Self-acceptance is a worldwide affirmation of the self, in contrast to self-love, which relates to how one views themselves as valuable or worthwhile.

Embracing our positive and negative aspects is essential to reaching a state of self-acceptance. This indicates that there are no conditions attached to self-acceptance. Your capacity to embrace yourself completely should be supported by the process of identifying and acknowledging whatever limits or faults you may have. This is why Shadow Work plays an important role in discovering which parts we struggle to accept.

You must examine the aspects of yourself that you cannot accept if you want to love yourself. To truly love oneself means to accept every aspect of who you are. Only when you stop criticizing your actions will you be able to do this. The moment we stop being so harsh on ourselves, our level of self-esteem begins to rise, as shown by several research studies (The Importance of Self-Love and Self-Acceptance, 2020).

In a manner comparable to self-love, we can only learn to accept ourselves as children to the extent that we believe the adults in our lives accept us (especially parents). Psychologists agree that young children have difficulty developing an independent identity apart from what they have received from their parents or caregivers.

Consequently, if a parent cannot convey the message that their child is acceptable, that parent may have conditioned their child to have mixed feelings toward themselves. The extent to which you received positive messages from your parents was primarily determined by how you conducted yourself. If you were so misunderstood that they found several of your actions or behaviors unacceptable or intolerable, you might eventually conclude that you are not good enough.

In addition, parental judgment encompasses more than simply disapproving of a collection of actions or behaviors. For example, our parents can convey that we are vain, unattractive, not polite, or something along those lines. As a consequence of this, you start concentrating on the unfavorable features of yourself. And ultimately, this results in the act of criticizing oneself.

It is difficult not to parent or criticize how our parents raised us. Whether our parents embarrassed us by blaming, ignoring, or physically abusing us, we will find methods to continue humiliating ourselves in the same way. We must start anew and change our perspective from “I only love certain parts of myself” to “Yes, I may have some faults, but I accept all of myself; therefore, I truly do love myself.”

The degree to which you accept yourself will determine how much you love yourself and how content you are. The joy you experience is directly proportional to how much you believe you deserve. Let us then work on self-acceptance to grow our self-love.

Exercises for Self-Acceptance

Real self-acceptance takes time to develop. You may steadily raise your degree of self-acceptance over time through daily practice and self-care.

You may learn to practice self-love and acceptance every day by doing the following activities for self-acceptance:

1. Recognize Your Resistance and Work on Acceptance

How do you often fight against your experiences? Do you nibble to fend off boredom or binge TV when you are sad? Most ways we react to our experiences are unconscious; we do not necessarily put together the parts and comprehend why we do particular things at various times. In this sense, resistance has become routine. The first step towards altering any habit is becoming aware of its presence.

2. Foster Acceptance by Challenging Your Habits

Once you have started to recognize when and how you tend to reject your experience, you might be able to dive a bit deeper to examine why these patterns could arise. How did the people in your life behave when you were unhappy or angry as a child? Did they enable you to work through these feelings, or did they (maybe with the greatest intentions) advise you to put on a brave face or stop throwing a tantrum? Do you believe these experiences could have affected how you handle emotions today? Writing reflections to remind yourself of your typical routines could be beneficial. It may also be a fantastic chance for self-acceptance in that you can understand that formative experiences beyond your control may have influenced your present behaviors. The good news is that every pattern is subject to modification as long as you realize it.

3. Develop Acceptance Through Practicing Mindfulness

So how can we even become conscious of our regular patterns? As we saw above, awareness and acceptance of our experience are key components of mindfulness. A typical approach to cultivating mindfulness is through meditation, which entails spending a period observing experiences nonjudgmentally. However, you may introduce attentive moments into your ordinary life without meditating.

I'll describe how I attempt to incorporate acceptance and mindfulness into my life as examples of some of these approaches. Sometimes I find myself, fully on autopilot, opening up multiple applications on my phone—going through one social networking site, then another. Maybe opening up the first one again, on a loop, until I notice it's been 30 minutes (or more). When I find myself in this loop, I may halt, take a step back, and analyze—what am I experiencing right now? Am I attempting to divert myself from or avoid something? Perhaps I am delaying a task that I anticipate will be tough, or I am bored. What would happen if I completely accepted and welcomed whatever I am distracting myself from as part of life instead of avoiding them?

4. Consider Your Inner Child While You Work on Acceptance

We are our own toughest critics. Accepting oneself might be challenging since we are most likely used to judging ourselves for thinking, feeling, and acting in specific ways. You would seldom evaluate a loved one as harshly as you assess yourself—you are likely used to being more accepting of others than yourself. While mindfulness helps us stand back and take a more objective view of ourselves, reaching this point may take a lot of effort. One effective strategy is to think about yourself as a youngster. This might assist in reminding us of our most innocent and vulnerable selves, making it easier to be compassionate and understanding when our experience is unpleasant.

5. Develop Acceptance Through Repetition

Like any other talent, acceptance requires practice. By repeatedly adopting a more welcoming perspective, those who are tolerant of others and themselves have made acceptance a mental habit. After a period, these repeated mental decisions become routine and natural and do not take as much effort. Try to take advantage of this next time you have distressing feelings to practice acceptance. “Okay, I’m feeling annoyed right now. Frustration is a common and natural feeling, and it’s okay for me to feel this way.” See how this thought pattern could affect the way you are feeling.

In the next step of practicing radical self-acceptance, which I hope this part has prepared you for, you can use the comprehensive review of self-acceptance provided here, along with some new ideas and activities, to strengthen your sense of self-acceptance.

Give Yourself Radical Self-Acceptance

Stepping into your power means accepting who you are. You may stop seeking affirmation from others if you learn to build self-acceptance. Learning self-acceptance is one of the first steps toward taking care of your mental health. You learn to accept your talents and faults and become confident in who you are.

It is crucial to understand that acceptance differs from resignation and does not entail being a doormat or a pushover. For instance, acceptance does not require us to be okay with injustices that impact us or others. Acceptance is recognizing and embracing your anger as if it were directed at social injustices. After that, you may take action since you are aware.

Combining Awareness and Acceptance Is Mindfulness

The idea of acceptance is strongly related to mindfulness. Being completely aware of one's situation, emotions, and ideas are necessary for acceptance. Our thoughts, feelings, and behaviors are frequently carried out subconsciously throughout our daily lives. We may halt, stand back, and notice our experiences when we are mindful. The phrase “non-judgmental awareness” refers to the two basic elements that make up the notion of mindfulness. Being aware means being aware of our experience, and the concept of being non-judgmental encompasses the acceptance we are referring to. You are not criticizing them or yourself for having them if you embrace your ideas and feelings.

Taking Action

If you don't put in the effort to look after yourself, no amount of activities designed to relieve stress will be effective. If you are consistently not getting enough rest, it may be challenging to maintain a regular meditation practice. It can be difficult to focus during meditation if you are feeling tired or fatigued, and you may find it harder to make the time for meditation when you are already feeling depleted. If you aren't meeting the demands placed on your body by a lack of sleep, you may fall asleep while attempting to meditate.

Similarly, going to the gym occasionally may not help you achieve your fitness or physical health goals if you aren't consistently refueling your body with wholesome, nutrient-dense meals. If you want the activities you engage in to relieve stress or achieve your goals to be helpful, you must first attend to the satisfaction of your most fundamental need.

Good self-care practices are crucial for effective Shadow Work, as they provide a solid foundation for exploring and integrating our Shadow aspects. When we prioritize self-care, we can create a safe and supportive space for ourselves to confront and work through challenging emotions and experiences. By taking care of our physical, mental, and emotional health, we can strengthen our capacity for self-reflection, self-awareness, and self-compassion, which are all essential for the Shadow Work process.

This section explores various approaches to self-care and how you can create a self-care plan to help you feel your best self.

What Is Self-Care?

Self-care has been conceptualized as a comprehensive and multi-dimensional process that entails deliberate involvement in activities that boost well-being and good functioning. In its most basic sense, the phrase refers to any deliberate action a person engages in to enhance their mental, emotional, and physical well-being.

Self-care may take a variety of shapes and sizes. It may be ensuring you receive sufficient sleep each night or going outdoors for a couple of minutes to get some fresh air.

The ability to bounce back from the stresses of daily life requires a solid foundation of self-care. Taking care of your mental and physical health will set you up for success in all areas of your life.

Various Forms of Self-Care

Finding methods to relax is only one component of practicing self-care. It involves looking after your physical, mental, emotional, social, and spiritual needs. It is crucial to develop a balance that enables you to handle these areas and take care of your health and well-being.

Consider the following pillars of self-care:

Physical Self-Care

If you want your body to function at its best, you must give it the care it needs. You should be aware that your body and mind are closely connected. You'll improve your mental and physical state by caring for your body.

How you refuel your body, the amount of sleep you receive, the amount of physical exercise you undertake, and the degree to which you tend to your physical requirements are all aspects of how well you care for yourself. To practice appropriate physical self-care, you should exercise regularly, eat nutritious foods, get enough sleep, go to your doctor's visits, take your medicine as directed, and manage your health (to name a few).

Are you willing to take responsibility for your health?

Social Self-Care

To take care of oneself, one must engage in meaningful social interactions. When life gets hectic, it may be challenging to find time for friends or family, and it's all too tempting to put personal connections on the back burner.

Your health and happiness are directly linked to the quality of your relationships. Investing time and effort into developing meaningful connections with other people is the most effective strategy for establishing and sustaining meaningful friendships and romantic partnerships.

There is no predetermined amount of time you should spend cultivating your connections or spending with your pals. Everyone has somewhat unique requirements for their social relationships. The secret to fulfilling your social life is figuring out what those demands are and then making room for them in your calendar.

How do you tend to your close relationships?

Mental Self-Care

Your mental health is significantly impacted by your thoughts and the information you allow into your head daily.

Take care of your mental health by challenging yourself mentally with activities like crossword puzzles or reading up on a topic that interests you. You might discover that feeding your mind by viewing movies or reading books that inspire you is most beneficial.

Self-care for your mental health also includes engaging in activities that contribute to your mental well-being. Maintaining a more positive internal dialogue is easier, for instance, by engaging in self-compassion and acceptance practices. Remember also that rest is just as important and productive as work and daily tasks.

Are you giving yourself enough time to participate in things that engage your mind?

Spiritual Self-Care

According to several pieces of research, a lifestyle incorporating religious or spiritual practices is often healthier.

Nevertheless, you don't have to be religious to take care of your spirit. Meaningful life experiences enrich your sense of self, your community, and your place in the cosmos.

Self-care on a spiritual level is essential; it doesn't matter if you do it by meditating, praying, or attending a religious ceremony.

Are you currently participating in spiritual activities that appeal to and fulfill you?

Taking Care of Your Emotional Self

It is essential to have effective coping mechanisms to manage unpleasant feelings such as rage, anxiety, and depression. Activities that encourage you to recognize and healthily express your emotions regularly are good examples of emotional self-care.

Emotional self-care should be included in your daily routine, which may take many forms. For example, you might discuss your feelings with a significant other or a close friend, or you could make time for leisure activities that aid in the processing of your feelings.

How often do you engage in activities that restore your energy?

Create a Plan for Your Self-Care

A successful strategy for your self-care should be personalized to your life and requirements. It must be something that you have devised specifically for yourself. Creating a personalized strategy for your self-care may serve as a preventative precaution to ensure that you do not become overwhelmed, overstressed, or burned out.

Consider which aspects of your life may benefit from additional attention and care. In addition to that, evaluate your life frequently. It is probable that when your circumstances change, so will your self-care requirements.

The following actions might be beneficial to you as you work on developing a strategy for your self-care (Scott, 2022):

● Consider your needs: Make a note of the many aspects of your life and the primary activities that you participate in daily to evaluate your requirements. You may put things like work, education, relationships, and family on your list.

● Consider your stressors: Give some thought to the things in these domains that are causing you tension and how you might alleviate that stress.

● Consider each aspect of self-care: How can you improve each self-care pillar? For example, working on your social self-care might entail developing good social ties, which can be accomplished in various ways, such as by hanging out with friends or establishing clear boundaries.

● Take modest steps: You are not required to deal with everything at once. Find one simple action that you can take to start taking better care of yourself and do it.

Make taking care of yourself a top priority, even if you think you can't fit one more item into your schedule. Schedule time to concentrate on your needs. If you take care of yourself in every way, you'll discover that you can function at a higher level of efficiency and productivity than before.

The constraints of your day-to-day existence might help determine the most important kind of self-care for you to prioritize.

When it comes to self-care, there is no one-size-fits-all approach. Your strategy should be tailored to your requirements and the circumstances of your life at the moment. It's not a good idea to wait until you're completely overwhelmed. The point is to take action every day toward ensuring you have everything you need to handle the pressures and difficulties you encounter.

The Final Thought

Strive to find acceptance for who you already are.

Acceptance comes after embracing your feelings and realizing how your past has impacted you. To achieve a higher level of self-acceptance, an individual needs to acknowledge that they, like the rest of us, have been given unfavorably biased concepts of themselves at some point in their lives and that, as a consequence, their feelings of guilt, shame, and self-criticism need to be reevaluated. Even though it may be difficult to do so, we need to inquire about what elements of ourselves we find challenging to accept and investigate why these sentiments of shame have adhered to those characteristics. Because of your introverted nature, did others label you as weird or awkward when you were a child? Or, as an extrovert, were your outgoing tendencies the cause of your being labeled as annoying and attention-seeking? The numerous damaging judgments we were subjected to at an early stage in life make their way into our subconscious perceptions of ourselves and, as a result, build a profoundly rooted sense of insecurity inside our shadow selves. Finding the source of our fears and working to overcome them begins with a deeper understanding of ourselves.

What activities or tasks that you currently engage in do you find most enjoyable? Who is the kind of individual you aspire to have in your immediate circle? Which facet of your character do you enjoy showcasing the most? Ask yourself these questions, and pay great attention to the answers you give yourself to repair the damage done to you due to the tight social conformity many of us were pushed into when we were young. You will soon feel the pressure of receiving external validation lifted off your shoulders by tearing down these walls and realizing that, as long as you're not harming anybody else, it does not matter which way you choose to live. The myth that loving oneself unconditionally is selfish, needs to be shattered.

It is helpful to picture life as a shattered dish when attempting to summarize our Shadow Self. Sometimes, we are left in a fully broken state, suffering from chips and cracks. During these trying times, everybody wants things to return to how they were before. We have no choice but to work immediately on restoring what was lost.

The Japanese art of kintsugi entails mending shattered items so that the finished product is even more stunning than the original. The repairs made by the craftsmen do not cover up the flaws; rather, they are highlighted with gold, and their worth is celebrated, making the fissures an integral part of the narrative rather than its conclusion. Now the repair, much like personal healing, necessitates a great deal of work and effort, but instead of tossing things away or believing the worst never occurred, we give those cracks purpose and meaning by using them to enrich our beings as a whole and celebrating the fact that they helped you grow into who you are today. This gives those cracks meaning and purpose but also prevents us from pretending that the worst never happened.

Your Journey Towards Self-Acceptance & Self-Love

You must first forgive yourself and accept yourself before you can truly love yourself. Love is easier after these stages. The hardest part is overcoming your past and limiting beliefs, but it's well worth it in the end.

Journal prompts on acceptance

☕

● Which five aspects of who I am do I currently accept?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Which aspect of myself do I most wish to change? How do I first love and embrace that aspect of myself?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Where am I not being my best self?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Do I allow myself to receive praise from others?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● What about myself do I find the hardest to love? How can I start loving that aspect of myself?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Where have I felt unworthy of my love in my life?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

● Where do I stand in the way of my love for myself?

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

My Self-Reflective Thoughts on This Chapter

________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Your Chance to Help Others Bring a Light to their Internal Shadows

You now know everything you need to know about the transformative power of Shadow Work, and it’s time to share the strategies you have learned.

Simply by leaving your honest opinion of this book on Amazon, you’ll show other people how to face their fears and embrace the hidden sides of their psyche. You will reveal that you cannot be truly happy when you reject key parts of who you are.

http://bit.ly/UncoverSelfShadowWorkBookReview

Thank you for your help. You can stop someone else from being defensive, reactive, and a passive victim of fear… It’s that easy.

Conclusion

Shadow Work Is A Journey

There are aspects of our personalities that are distinct to each of us. Some are bright, while others have somewhat less color. Figure out how to appreciate the aspects of yourself that are the most colorful while also accepting the less colorful ones.

Becoming complete requires having the willingness to continually accept, embrace, and include whatever is prepared to emerge from regions of the unconscious or the shadow. The various tools in this book helped you work within the unknown areas of the unconscious mind.

Thinking and living consciously requires a different skill set than interacting with our unconscious or shadow self, and these tools are distinct from each other. There is no hierarchy of importance between the two.

Reflective journal writing is private and allows you to express yourself. That's why this book helps you understand the power of journaling. Each question was thoughtfully crafted to delve into the shadow side. It provides a secure haven from the literary standards and expectations that, in other writing environments, so frequently prevent us from thoroughly presenting who we are. Because of this freedom, the pen can follow the intangible waves that start to surface from within. One thing to keep in mind regarding the unconscious or the shadow is that until it makes its way into the light of consciousness, we cannot realize or even have any sense of what it is.

Writing down your innermost desires requires you to temporarily forget the socially honed and adaptable portions of yourself to make room for something more fundamental and instinctual to surface.

You could freely record your immediate sensations, ideas, interests, and responses because it was private. There was no need to censor or assess what you felt so that you could communicate more profound and less self-conscious aspects of yourself.

As you encounter new people, pick up new knowledge, and deepen your understanding of your path to wholeness through your journaling and healing process, this book, and the entries you write in it and alongside it will all come together to tell your one-of-a-kind story.

As you journey along the path of enlightenment, unexpected depths, and insights may surface, providing room for new patterns of meaning. No matter how difficult or painful the questions were, you could write more insightful and honest thoughts about your experiences. Your openness and honesty were encouraged because it is a private conversation and does not need to be shared.

We dug deeper than the surface level to discover the truth. However, this is only the beginning; you must continue exploring to fulfill your inner self. Again I will remind you, Shadow Work is a journey, not a destination. Uncovering your authentic self is also a journey, not a destination.

It is essential to regularly check in with yourself and ask, “What emotions am I experiencing? What part of me feels it? How does it feel?” By developing the habit of observing our thoughts and emotions without judgment, we can cultivate a deeper understanding and acceptance of ourselves, ultimately leading to greater personal growth and fulfillment.

Give yourself permission to grow and change to your fullest extent. Be as honest and genuine with who you are right now as you possibly can. Experience all you see, hear, feel, taste, and smell in a way only you can.

We can't know or even begin to fathom what lurks in the shadows or the unconscious until it makes its way into the light. You might think of this book as a mirror that reflects and inspires your journey toward growth and change.

Through the habits of meditation, journaling, self-acceptance, and self-love, we can continue to explore and integrate the Shadow Self into our conscious awareness, ultimately leading to a more authentic and fulfilling life. Remember, this is not a one-time process but an ongoing journey of self-discovery and growth. Let us commit to continuing these practices and nurturing our authentic selves, for our own benefit and the betterment of those around us.

It's important to remember that Shadow Work and journaling prompts are not a one-size-fits-all solution, and that everyone's experience with Shadow Work is unique. While the prompts in this book may be helpful in moving through your Shadow Work, they are not the only tools available. The effectiveness of any given prompt can vary depending on the individual and their experiences and circumstances. I encourage you to approach your Shadow Work outside of this book with an open mind, and to explore different prompts and exercises to find what works best for you.

I invite you to visit my website, https://www.uncoverself.com/, for additional prompts, exercises, and resources and I encourage you to subscribe to my site for ongoing updates and resources on Shadow Work and personal growth.

It is impossible to predict where our journey will lead us or what will develop as a result, but both will undoubtedly evolve with the author—you.

Every person's journey is different because they change throughout life. This guide will develop into a storehouse of the wonder and magic that represent your unique mythology as they grow through your relationship with your inner world.

Will you be brave enough to confidently embrace the light and dark parts of your very being?

See You on My Website

http://www.UncoverSelf.com

The Author

Author Kristina had experienced a series of traumatic events that birthed a version of herself she was not pleased with. She thought she had lost herself. She knew something had to change.

Her traumatic experiences permeated every aspect of her life, including her health, career, connections, hobbies, parenting, and circle of friends and family. Subsequently, a positive shift occurred in Kristina's life, catalyzed by her initiation of Shadow Work, alongside ongoing therapy. Her Shadow Work practice enabled her to understand her triggers and deal with the trauma she had experienced. Through engaging in this practice, she could reclaim her true self, cultivate radical self-love, and integrate the shadow to arrive at a place of self-acceptance and self-love.

She was under the impression for a long time that all she needed to do to find peace was to meditate consistently; however, she eventually realized that meditation alone was not the solution since she also needed to do the work to recognize triggers, understand trauma, and take a deep look inside. She discovered that a mix of Shadow Work practices, including meditation, was necessary to achieve long-lasting change.

Drawing from her personal experiences and extensive research, she delves deep into the psychological and emotional aspects of facing one's inner demons. Kristina is committed to ensuring that she shows up as the version of herself that she is most comfortable with and most proud of in all aspects of her life. She is especially committed to showing up as the mother and parent she wishes to be to her child and not passing on the trauma wounds she has endured. She no longer wishes to show up as an inauthentic version of herself.

She decided to write this book to assist others in mastering the art of Shadow Work, transcending trauma and helping them discover who they are as their authentic selves. She encourages others to take control of their lives. She wants to help them rebuild themselves so that they can become the most exceptional versions of themselves and experience the same inner calm that she had during a time in her life when everything seemed to be falling apart.

With the help of Shadow Work, Kristina has maintained healthy relationships with individuals, including those who have wronged her in the past, where she was subjected to a great deal of emotional abuse and betrayal. Still, thankfully, she was strong enough to break the cycle and resolve to manage her triggers and reactions because of her traumatic experiences through Shadow Work. She does not want her traumatic past to dictate how she behaves in the here and now or in the future.

Kristina was inspired by her past experiences and Shadow Work journey to pursue Art Therapy certification, Betrayal Trauma coaching, and Neuro-Linguistic Programming (NLP) Life coaching certification.

She endeavors to guide all souls to better understand who they are and let them know that they can choose who they want to become in this moment. Her book “Uncover Your Authentic Self Through Shadow Work” is a testament to her unwavering commitment to helping others find their way toward personal growth and transformation.

This book is only just the beginning...

References

A beginner’s guide to meditation. (2022). Mayo Clinic. https://www.mayoclinic.org/tests-procedures/meditation/in-depth/meditation/art-20045858#:~:text=Meditation%20can%20produce%20a%20deep,physical%20and%20emotional%20well%2Dbeing.

Anwar, B. (2022, May 5). The Power of Journaling for Mental Health. Talkspace. https://www.talkspace.com/blog/journaling-for-mental-health/

Barnhart, D. (2023, January 2). What Is the Shadow Archetype? Language Humanities. https://www.languagehumanities.org/what-is-the-shadow-archetype.htm

Batra, R. (2022, February 2). Four Mistakes to Avoid with Shadow Work - Know Thyself, Heal Thyself. Medium. https://medium.com/know-thyself-heal-thyself/four-mistakes-to-avoid-with-shadow-work-4bf87124c1cf

Borges, A. (2020, June 18). 5 Art Therapy Exercises to Add to Your Self-Care Routine. SELF. https://www.self.com/story/art-therapy-exercises

Bouschet, C. L. (2019, December 10). Practice A Weekly Recommitment Ritual For My Goals. Life Goals Mag. https://lifegoalsmag.com/recommitment-ritual/

Brennan, D. (2021, March 25). Mental Health Benefits of Journaling. WebMD. https://www.webmd.com/mental-health/mental-health-benefits-of-journaling

Brenner, A. (2020). 7 Strategies to Put the Past Behind You. Psychology Today. https://www.psychologytoday.com/us/blog/in-flux/202001/7-strategies-put-the-past-behind-you

Carl Jung: Thirteen Quotations on the Shadow. (2018). Jung Currents. http://jungcurrents.com/quotations-shadow#:~:text=Such%20a%20man%20knows%20that,something%20real%20for%20the%20world.

Carrico, B. (2021, July 19). What Is Emotional Invalidation? Psych Central. https://psychcentral.com/health/reasons-you-and-others-invalidate-your-emotional-experience#:~:text=Emotional%20invalidation%20is%20the%20act,you%20feel%20unimportant%20or%20irrational.

Chalfant, M. (2021, December 2). Triggers are a Gift & I Love them—here’s Why. Elephant Journal. https://www.elephantjournal.com/2021/12/how-to-face-your-shadow-side-and-end-triggers/

Charis Counseling Center. (2017). How Do My Thoughts Impact My Career? https://www.chariscounselingcenter.com/blog/how-do-my-thoughts-impact-my-life/

Cherry, K. (2020). The Structure and Levels of the Mind According to Freud. Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/the-conscious-and-unconscious-mind-2795946

Cherry, K. (2022). How Art Therapy Works. Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/what-is-art-therapy-2795755

Cheung, W. (2019, September 3). The Shadow in the Lord of the Flies and Dr Jekyll and Mr Hyde. Medium. https://medium.com/@wche47/the-danger-of-neglecting-and-repressing-the-shadow-and-its-role-on-our-beliefs-of-evil-c40da0807eb6

Christian, L. (2021, March 22). How to Be Your Authentic Self: 7 Powerful Strategies. SoulSalt. https://soulsalt.com/how-to-be-your-authentic-self/

Christian, K. (2021, September 16). What Is Embodiment & How Can We Use It For Self-Care? The Good Trade. https://www.thegoodtrade.com/features/embodiment-definition/

‌Consciousness. (2014). Real Talk Philosophy. https://www.realtalkphilosophy.org/consciousness

Cooke, J. (2021, May 15). Shadow Work 101: Exploring the Shadow & Psychedelics. Tripsitter. https://tripsitter.com/shadow-work/#What_Happens_When_We_Suppress_Our_Shadow

Cotec, I. (2020). Shadow Work Guided Meditation: Integrating Your Shadow. Herorise.us. https://www.herorise.us/shadow-work-guided-meditation/

Cuncic, A. (2018). What Does It Mean to Be Triggered? Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/what-does-it-mean-to-be-triggered-4175432

Cuncic, A. (2019). What Happens to Your Body When You’re Thinking? Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/what-happens-when-you-think-4688619#toc-thoughts-and-emotions

Currin, G. (2020, July 26). What is consciousness? Live Science. https://www.livescience.com/what-is-consciousness.html

Davis, T. (2014). Self-Consciousness: Definition, Examples, & Tips to Overcome It. The Berkeley Well-Being Institute. https://www.berkeleywellbeing.com/self-consciousness.html

Davis, T. (2016). List of Emotions: 271 Emotion Words (+ PDF). The Berkeley Well-Being Institute. https://www.berkeleywellbeing.com/list-of-emotions.html

Delio, M. (2021, July 28). 30 Shadow Work Prompts - What is Shadow Work + How to Do it. Yummy Mummy Kitchen. https://www.yummymummykitchen.com/2021/07/30-shadow-work-prompts.html

Developing Personal Accountability. (2023). Mind Tools. https://www.mindtools.com/ami110w/developing-personal-accountability

Difference Between Conscious and Unconscious. (2011, May 6). Difference Between. https://www.differencebetween.com/difference-between-conscious-and-vs-unconscious/

Estrada, J. (2021, May 5). What Is Shadow Work, and How Do You Do It? The Cut. https://www.thecut.com/article/what-is-shadow-work-and-how-do-you-do-it.html#:~:text=Uncover%20your%20shadow&text=%E2%80%9CWhen%20you%20drop%20into%20deep,to%20come%20into%20the%20light.%E2%80%9D

Fosu, K. (2020, November 24). Shadow Work: A Simple Guide to Transcending The Darker Aspects of Yourself. Medium. https://medium.com/big-self-society/shadow-work-a-simple-guide-to-transcending-the-darker-aspects-of-the-self-e948ee285723

Free Art Therapy Coloring Pages for Helping Professionals. (2018, August 23). One Heart Counseling Center. https://www.oneheartcounselingcenter.com/free-art-therapy-coloring-pages-helping-professionals/

Goodreads. (n.d.). Shadow work quotes. https://www.goodreads.com/quotes/tag/shadow-work#:~:text=%E2%80%9CThe%20shadow%20is%20needed%20now,when%20it%20illuminates%20the%20dark.%E2%80%9D

Griffiths, N. (2021, January 11). 31 Days of Shadow Work Journal Prompts For Healing and Growth. Seeking Serotonin. https://seekingserotonin.com/shadow-work-journal-prompts/

Griffiths, N. (2022). 60 Shadow Work Journal Prompts For Healing, Self-Awareness & Growth. Seeking Serotonin. https://seekingserotonin.com/shadow-work-journal-prompts/

Groves, O. (2022, January 21). Shadow Work Journaling - What, Why & How To Do It. Silk + Sonder. https://www.silkandsonder.com/blogs/news/shadow-work-journaling-what-why-how-to-do-it

H, J. (2021, October 2). Face and Integrate Your Shadow, Here Are 3 Steps - Change Your Mind Change Your Life. Medium. https://medium.com/p/f300f7075677

Hunt, H. N. (2020, June 28). Love Letter To My Shadow. Medium. https://medium.com/daily-human-excellence/love-letter-to-my-shadow-66c018dcf354

Hurst, K. (2014, February 3). The Power of Thought: Reality Check, Everything is Energy! The Law of Attraction. https://thelawofattraction.com/the-power-of-thoughts/

Individuation. (2023, January 31). Wikipedia. https://en.wikipedia.org/wiki/Individuation#:~:text=Individuation%20is%20a%20process%20of,the%20integration%20of%20the%20psyche

Importance of Self-Love and Self-Acceptance. (2020, March 10). My LA Therapy. https://mylatherapy.com/the-importance-of-self-love-and-self-acceptance/#:~:text=Self%2DLove%20vs%20Self%2DAcceptance,our%20positive%20and%20negative%20facets.

James, M. B. (2016). React vs Respond. Psychology Today. https://www.psychologytoday.com/us/blog/focus-forgiveness/201609/react-vs-respond

Jeffrey, S. (2014, August 13). Shadow Work: A Complete Guide to Getting to Know Your Darker Half. Scott Jeffrey. https://scottjeffrey.com/shadow-work/

Knows, T. (2022, February 16). What is Shadow Work: Identifying Your Triggers. Medium. https://medium.com/@traceyknows/what-is-shadow-work-identifying-your-triggers-e9cd47f95ed7

Lewis, J. (2022, December 15). Shadow self: What is it and how can it help you? Zella Life. https://www.zellalife.com/blog/shadow-self-what-is-it-and-how-can-it-help-you/

Liechti, R. (2021, May 25). 15 Journal Prompts for Healing. Journals of Discovery. https://robynliechti.com/blogs/journaling-resources/15-journal-prompts-for-healing

Lyons, M. (2021). Being Your Authentic Self Is Easier Said than Done but Worth It. Better Up. https://www.betterup.com/blog/authentic-self

Making the Unconscious Conscious with Journaling (2020, May 25). AromaGnosis. https://aromagnosis.com/2020/05/25/making-the-unconscious-conscious-with-journaling/

Martin, S. (2018, May 25). Don’t Rely on Others to Validate Your Feelings. Psych Central. https://psychcentral.com/blog/imperfect/2018/05/dont-rely-on-others-to-validate-your-feelings

Mertz, J. (2013, March 7). A Mindful Difference: Respond vs React. Think Difference. https://www.thindifference.com/2013/03/a-mindful-difference-respond-vs-react/

Mirror of Truth. (2020, May 6). ENERGY OF YOUR THOUGHTS. Medium. https://medium.com/@spiritualscienz/energy-of-your-thoughts-haoka-spiritual-science-ff390f577006

Morin, A. (2021). Help Your Kids Express Their Feelings and Build an Emotional Vocabulary. Verywell Family. https://www.verywellfamily.com/feelings-words-from-a-to-z-2086647

Morin, A. (2022, October 12). This Is How Your Thoughts Become Your Reality. Forbes. https://www.forbes.com/sites/amymorin/2016/06/15/this-is-how-your-thoughts-become-your-reality/?sh=56030ef5528a

Mosinski, B. (2011, July 13). Shadow Work: Transforming Emotional Suffering into Freedom. Good Therapy. https://www.goodtherapy.org/blog/shadow-work-emotional-suffering/

Moussu, A. (2022). Shadow Work: How I Made Peace with Myself. Hush Your Mind. https://hushyourmind.com/shadow-work/

Radhakrishnan, R. (2021, March 2). What Does It Mean to Be Self-Conscious? MedicineNet. https://www.medicinenet.com/what_does_it_mean_to_be_self-conscious/article.htm

Regan, S. (2022). The Value Of Shadow Work + 3 Exercises To Get Started, From Mental Health Professionals. Mindbodygreen. https://www.mindbodygreen.com/articles/what-is-shadow-work#mbg-uS4XH8QR2m

Rekhi, S. (2014). Self-Acceptance: Definition, Quotes, & How to Practice It. The Berkeley Well-Being Institute. https://www.berkeleywellbeing.com/self-acceptance.html

Robbins, T. (2021). Top 5 ways to develop self-accountability with Tony. Tonyrobbins. https://www.tonyrobbins.com/personal-growth/self-accountability/

Ryder, G. (2022, January 4). What Is Trauma? Psych Central. https://psychcentral.com/health/what-is-trauma#related-conditions

Sachdev, G. (2022, January 10). Why do some people need constant validation? An expert tells us all. Health Shots. https://www.healthshots.com/mind/mental-health/need-for-validation-and-its-effects-on-mental-health/

Salters-Pedneault, K. (2022a). How Accepting Emotions Can Improve Your Health. Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/how-accepting-emotions-can-improve-emotional-health-425368#:~:text=What%20Emotional%20Acceptance%20Means%3F,suppress%20or%20push%20them%20away.

Salters-Pedneault, K. (2022b). What You Can Do to Help Others Feel Validated. Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/what-is-emotional-validation-425336#:~:text=Emotional%20validation%20is%20the%20process,rejected%2C%20ignored%2C%20or%20judged.

Saxe, S. (2021, December 27). How to Face Your Shadow Side and Express Your True Self. Sixty and Me. https://sixtyandme.com/7-ways-to-face-your-shadow-side-and-express-your-true-self-after-60/

Schaefer, M., & Northoff, G. (2017). Who Am I: The Conscious and the Unconscious Self. Frontiers in Human Neuroscience. https://doi.org/10.3389/fnhum.2017.00126

Scott, E. (2020). How to Practice Basic Meditation and Relieve Stress in Just 30 Minutes. Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/practice-basic-meditation-for-stress-management-3144789

Scott, E. (2022). 5 Self-Care Practices for Every Area of Your Life. Verywell Mind. https://www.verywellmind.com/self-care-strategies-overall-stress-reduction-3144729

Shadow Archetype. (2023). Know Your Archetypes. https://knowyourarchetypes.com/shadow-archetype/

Smith, J. (2017). Self-Consciousness. Stanford Encyclopedia of Philosophy. https://plato.stanford.edu/entries/self-consciousness/

Snike, D. (2018, October). Meditation for beginners: 21-Day Meditation Challenge Plan. 21 Day Hero. https://21dayhero.com/21-day-meditation-challenge-daily-plan/

Suri, K. (2019, February 10). Thinking and Energy–The Power of Thoughts. The Yogi Press. https://www.yogi.press/home/thinking-and-energy-the-power-of-thoughts

Sutton, J. (2021, June 8). 51 Inner Child Journaling Prompts. Nottai. https://nottai.com/blogs/journaling/51-inner-child-journaling-prompts

Thomas, S. S. (2020, May 25). 7 Meditation Techniques for Beginners. Allure. https://www.allure.com/story/beginner-meditation-techniques-tricks

Tshering, A. (2019, June 11). What meditation isn’t. Brooklyn Therapist. https://www.brooklyntherapist.net/blog/2019/6/11/what-meditation-isnt-5-common-misnomers-of-the-ancient-practice

Tudor, A. (2022, May 17). A Go-To Guide on How to Do Shadow Work. Mindvalley Blog. https://blog.mindvalley.com/shadow-work/#allabout

Understanding thoughts as energy. (2021, August 2). HR Katha. https://www.hrkatha.com/special/coaching-and-training/understanding-thoughts-as-energy/

Warren. (2020, December 14). How to Use The Unconscious Mind to Discover Yourself. Integrative Coaching. https://integrativecoaching.co.za/understanding-the-unconscious-mind/

Waters, S. (2021). The Path to Self-Acceptance. Better Up. https://www.betterup.com/blog/self-acceptance

What are all the types of meditation & which one is best? (2023). Headspace. https://www.headspace.com/meditation/techniques

What are arts and creative therapies? (2021). Mind. https://www.mind.org.uk/information-support/drugs-and-treatments/talking-therapy-and-counselling/arts-and-creative-therapies/

What is a Shadow Self & Understanding Yours. (2020, October 9). Mystic Sense. https://www.mysticsense.com/Understanding-The-Shadow-Self/

What it means to be your authentic self. (2023). Center for Growth Therapy. https://www.thecenterforgrowth.com/tips/what-it-means-to-be-your-authentic-self

Wool, M. (2022). 8 Benefits of Shadow Work and How to Start Practicing It. Betterup.com. https://www.betterup.com/blog/shadow-work

Image References

Barrett, T. (2017). Silhouette of People [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/hvvRg72aXCw

Gajera, M. (2020). Woman in White Dress Sitting on White Wooden Chair on Beach During Daytime [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/xCjJ9kg2j6A

Huggins, J. (2019). Man Holding Broken Mirror [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/jLWlA1HQMbE

Javardh. (2018). Person Holding Glass Jar [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/2q6C5zDJOsg

Letunov, N. (2017). Person Holding Butterfly [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/Xsb_gxToX3w

Magnuson, K. (2017). Silhouette of Man Standing on Mountain Peak [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/85J99sGggnw

Maier, E. (2021). Green Red and Blue Face Painting [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/PRYDwbqEzl8

Melnychuk, N. (2021).  Silhouette of Woman Sitting on Rock Near Body of Water During Sunset [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/yWTrFnN8f3M

Mirow, M. (2021). Hands Reaching for Eachother [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/cTj07fhbD0M

Nicolopoulos, A. (2019). Shallow Focus Photo of Person in Body of Water [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/TsqwC3G63zQ

Osipenko, D. (2020). Woman in Red Dress Sitting on Brown Grass Field During Daytime [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/vc9tEl-ON6o

Printables. (n.d.). [Image]. Hp. https://printables.hp.com/us/en/collection/art-therapy?input=&ageGroups=blt8ccdf707d1d432ac&sortDirection=date_desc&searchType=&page=6

Prophesee Journals. (2021). Black and Silver Round Ring on Green Book [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/-EKhOrxQNDQ

Rolland-Monnet, G. (2019). Tree Bark Tree [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/eTdzNw9E_Lc

Sanders, G. (2018). Selective Focus Photography of Woman Holding Ball [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/-X1CDIau79o

Spenser, S. (2023). A Woman Standing in Front of a Forest Filled With Trees [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/NEmPI4C1D44

Tonn, M. (2018). Person Standing in Front of Green Plants [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/ezOKZhYJAFo

Visualsofdana. (2021). Person Standing on Rock Formation Near Body of Water During Daytime [Image]. Unsplash. https://unsplash.com/photos/e1TqPm5G5-M